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Absolutoria na Wydziale Nauk Politycznych i Dziennikarstwa

Lipcowi Jubilaci UAM Miedzynarodowa Szko³a letnia - Measurement Science in Chemistry

Wizyta Jaros³awa Kaczyñskiego na UAM Absolwenci Prawa - rocznik 1961 odwiedzili Alma Mater



¯YCIE
UNIWERSYTECKIE

UAM POZNAÑ
nr 7/8 (214/215) | lipiec/sierpieñ 2011

Wydawca:
Uniwersytet im. Adama Mickiewicza 

Rektorat, 67-712 Poznañ, 

ul. Wieniawskiego 1 

e-mail: redakcja@amu.edu.pl
www.zycie.amu.edu.pl

Redaktor naczelny: 
Jolanta Lenartowicz, jolenmedia@gmail.com 

Stali wspó³pracownicy: 
Teksty: Adam Barabasz, 

Danuta Chodera-Lewandowicz, Filip Czeka³a, 

Marcin Krupka, Marcin Piechocki, Romuald Po³czyñski,

Maria Rybicka,  Anna Zieliñska

Zdjêcia: Maciej Mêczyñski, Maciej Nowaczyk

fotouam@amu.edu.pl

Materia³ów nie zamówionych redakcja nie zwraca. Zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów, zmiany tytu³ów.
Za treœæ zamieszczanych og³oszeñ, reklam i komunikatów redakcja nie odpowiada. Zapraszamy do wszechstronnej wspó³pracy.

Adres redakcji: 
61-701 Poznañ, ul. Fredry 10

Biuro redakcji: Marta Dzionek 

Zdjêcia na ok³adkach: Kazimierz Fryœ,

FLICKR/Imagine Cup’s photostream

Korekta: Maria Rybicka

Opracowanie graficzne: Agata Rz¹sa 

Druk: DRUKARNIA GEOKART

36-007 Krasne 178 a

l i p i e c / s i e r p i e ñ  2 0 1 1  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  3

4 | WYDARZENIA
Kalendarium

6-7 | WYDARZENIA 
> WYRÓ¯NIENIA

• Poznañski Elm najlepszy
• Nagrody Miasta Poznania 

przyznane
• Poœrednik pomiêdzy kulturami
• V Uniwersytecki Konkurs 

Jêzyka Niemieckiego
• MBA w Polonicum

8-9 | MY I ŒWIAT
• Jej Ba³kany
• Poznawajcie ogrody
• Baskijska lekcja
• Poznañ Linguistic Meeting 2011

10 | WSPÓLNE BADANIA
W SUDANIE

Wœród twierdz i cmentarzysk 

11 | WYDARZENIA 
• Rektorzy korporanci
• Unilexianie z ILS w Jamnej

12 | INKUBATOR ROŒNIE
Jak profesor da³ siê zamurowaæ

13 | CO WYBIERANO
• Rekrutujemy!
• W tym roku rekordowe 

oblê¿enie prze¿ywa filologia 
norweska - 20 kandydatów 
na 1 miejsce

14 | NASZ UNIWERSYTET
• Praca nie tylko w wakacje, 

czyli jak dorabia student

15 | POROZMAWIAJMY
• Aktywny polski student 

w Europie

16-17 | DLA PAMIÊCI
• Nauka w portalu polskiej 

prezydencji
• Nowoœci dla doktorantów
• Ch³opcy fortowcy

18-19 | BADANIA
W wymiarze nano

20-21 | NASZ UNIWERSYTET
Matematyka jaka by³a

22-23 | BADANIA
• Jak siê ¿yje, poznaniaku?
• Niczym japoñski wiersz

24-25 | NASZ UNIWERSYTET
• W przyjaŸni z parlamentarzystami
• Noblista goœciem PM ‘11

26-27 | NASZ UNIWERSYTET
• Ma³e dziecko i jego otoczenie 
• Czujesz tê chemiê?

28-29 | NASZ UNIWERSYTET
• Myœl trzeba chroniæ
• Nowoœci wydawnicze
• Archeolodzy wyruszaj¹ do Grecji

30-31 | NASZ UNIWERSYTET
• Uniwersytet nie zasypia nigdy
• Sztutowo czy Stutthof? 

32-33 | NA W£ASNE OCZY
• Miasto duchów

34-35 | MUZYKA
Aula koncertowa

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I

F l e s z

Na ok³adce: Zespó³ Cellardoor z UAM, który zaj¹³ I miejsce
w tegorocznej edycji Imagine Cup 2011 w jednej 
z kategorii Game Design

Uroczystoœæ wrêcznia Hipolita prof. Mizgajskiemu

Konferencja muzeów historycznych

NASZ UNIWERSYTET W NUMERZE
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• W ramach programu dla klas akademickich: „Dialog dwóch
kultur, Art i Science”, zaproszono studentów i m³odzie¿ ponad-
gimnazjaln¹ do udzia³u w eko-filozoficznej konferencji „Ziemia
jest wielk¹ jab³oni¹”. Konferencja odby³a siê 20 czerwca 2011r.
w Kolegium Europejskim w GnieŸnie. Jej celem by³o pokazanie
œwiadomoœci ekologicznej m³odych ludzi w œwietle rozwa¿añ
filozoficznych.

• W dniach od 22 do 26 czerwca w Collegium Polonicum UAM
w S³ubicach odby³a siê 5. Europejska Konferencja M³odych
Badaczy (EYIC 2011), w której udzia³ wziê³o 80 m³odych
naukowców z ca³ego œwiata. To oni tworz¹ program EYIC.
Jedynym wyj¹tkiem s¹ trzy wyk³ady, wyg³aszane przez 
zaproszonych goœci. W tym roku byli to: prof. Krzysztof Bobrowski
z Warszawy, dr Ivana Ivanoviæ-Burmazoviæ z Erlangen oraz 
dr Bernd Abel z Lipska. G³ównym celem EYIC jest wymiana
doœwiadczeñ przez m³odych chemików, fizyków i biologów,
zainteresowanych ró¿nymi aspektami oddzia³ywania
promieniowania z materi¹. Zakres tematyczny konferencji obejmuje:
chemiê wolnych rodników, chemiê radiacyjn¹, fotochemiê,
radiobiologiê i spektroskopiê. EYIC 2011 organizowana jest
wspólnie przez Uniwersytet Erlangen-Nuremberg (Niemcy) 
i UAM. 

• 27 czerwca w Ogrodzie Botanicznym UAM odby³o siê seminarium
otwarte pt.: „Ciekawostki botaniczne z Belgii - relacja ze sta¿u 
w Ogrodzie Botanicznym w Gandawie”. Referat wyg³osi³a 
Marlena Scheller z Wydzia³u Biologii UAM. 

• IX zwyczajne posiedzenie Senatu UAM odby³o siê 27 czerwca
2011r. Andrzej Górski, specjalista ds. obronnych przedstawi³
komunikat na temat postêpowania w sytuacjach kryzysowych
na UAM. Nastêpnie prorektorzy UAM poinformowali o wa¿nych
dla uczelni wydarzeniach, a dr Pawe³ Hostyñski opowiedzia³ 
o Polskiej Akademii Dzieci na UAM. Prof. Jerzy Lis poinformowa³
o pracach Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego. Prof. Jacek
Guliñski i prof. Andrzej Lesicki zaprezentowali propozycje zmian
w systemie zarz¹dzania uczelni¹, a Marta Gruszczyñska 
przedstawi³a sprawozdanie z dzia³alnoœci Parlamentu Samorz¹du
Studentów UAM. Nastêpnie Mateusz Go³êbiowski zreferowa³
sprawozdanie zarz¹du z dzia³alnoœci Fundacji „Universitatis 
Posnaniensis” za rok 2010. 

Podczas posiedzenia Senatu UAM podjêto uchwa³y w sprawie:
wprowadzenia Regulaminu Szko³y T³umaczy i Jêzyków Obcych;
wprowadzenia Regulaminu w sprawie zasad i trybu przyznawania
nauczycielom akademickim nagród Rektora UAM; regulaminu
studiów na kierunku „filologia” specjalnoœæ „filologia germañska”,
prowadzonych przez Wydzia³ Neofilologii UAM oraz Wydzia³
Kulturoznawstwa Uniwersytetu Europejskiego Viadrina; zmian
w uchwale Senatu nr 76/2009 z dnia 29 czerwca 2009 r. 
w sprawie regulaminu Biblioteki Uniwersyteckiej; stwierdzenia
zgodnoœci zmian w regulaminie samorz¹du studentów UAM 
z ustaw¹ i statutem UAM. Cz³onkowie Senatu UAM przyjêli
wniosek o wszczêcie postêpowania o nadanie tytu³u doktora
honoris causa UAM prof. Andrzejowi Schinzlowi. Wyrazili pozy-
tywn¹ opiniê w sprawie: mianowania na stanowisko profesora

zwyczajnego prof. Tadeusza Bancewicza, prof. Aleksandra Sêka,
prof. Zbigniewa Tylczyñskiego oraz ponownego mianowania na
stanowisko profesora nadzwyczajnego prof. Bo¿eny Przyby³owicz-
Górczyñskiej, prof. Katarzyny Meller, prof. Anny Piotrowicz.
Zgodzili siê na zatrudnienie na stanowisku profesora 
nadzwyczajnego w Instytucie Jêzykoznawstwa dr. Nguyena Chi
Thuata. Senat UAM pozytywnie zaopiniowa³ dwie recenzje: 
prof. Witolda Molika w sprawie wszczêcia postêpowania 
o nadanie tytu³u doktora honoris causa Uniwersytetu Warszaw-
skiego prof. Michaelowi Müllerowi oraz prof. Bogdana Marciñca
w sprawie wszczêcia postêpowania o nadanie tytu³u doktora
honoris causa Uniwersytetu Warszawskiego prof. Aaronowi
Ciechanoverowi. Senat zatwierdzi³ umowê z Po³udniowo-
Kazachstañskim Pañstwowym Uniwersytetem im. M. Auezowa
w Szymkencie (Kazachstan) oraz list intencyjny w sprawie partner-
stwa i wspó³pracy miêdzy UAM a Northern Essex Community
College w Haverhill (Stany Zjednoczone). Senat UAM zgodzi³ siê
na dokonanie zmian w strukturze organizacyjnej uczelni. 
Na Wydziale Filologii Polskiej i Klasycznej zezwolono na przeksz-
ta³cenie Zak³adu Dramatu i Teatru IFP w Katedrê Dramatu, Teatru
i Widowisk; Zak³adu Filmu i Telewizji IFP w Katedrê Filmu, Telewizji
i Nowych Mediów; Pracowni Komparatystyki Literackiej IFP 
w Zak³ad Komparatystyki Literackiej i Kulturowej IFP. Na Wydziale
Nauk Geograficznych i Geologicznych w Instytucie Geoekologii 
i Geoinformacji pozwolono na utworzenie Zak³adu Badañ Kriosfery.
Na Wydziale Neofilologii w Instytucie Filologii Romañskiej
wyra¿ono zgodê na przekszta³cenie Pracowni Portugalistyki 
w Zak³ad Portugalistyki. Na Wydziale Fizyki zaakceptowano
zniesienie Zak³adu Spektroskopii J¹drowego Rezonansu



Kwadrupolowego oraz powstania Zak³adu Fizyki Nanomateria³ów,
a na Wydziale Biologii pozwolono na utworzenie Wydzia³owej
Pracowni Fitotronowej. Wgl¹d w uchwa³y Senatu UAM mo¿liwy
jest w rektoracie (pokój 107) oraz na stronie www.amu.edu.pl. 

opr. Dominika Naro¿na 

• Na podstawie umowy miêdzy UAM a firm¹ ARTATECH 
realizowany jest wspólny projekt, testuj¹cy wykorzystanie 
e-czytników ONYX BOOX w procesie dydaktycznym w naukach
spo³ecznych. Program, testuj¹cy technologiê e-papieru, ma
ukazaæ jak mo¿na usprawniæ proces zarz¹dzania i korzystania 
z zasobów elektronicznych przez e-czytniki. Projekt prowadzi 
dr Cezary Koœcielniak z Instytutu Kulturoznawstwa UAM wraz 
z grup¹ studentów z kierunków: kulturoznawstwo, prawo,
filologia niemiecka. Studenci korzystaj¹ z elektronicznych
zasobów czasopism, ksi¹¿ek, repozytoriów i bibliotek cyfrowych,
dostêpnych przez portal Biblioteki Uniwersyteckiej oraz z bazy
danych firmy ATRATECH. Testowane urz¹dzenia wspomagaj¹
przyswajanie wiedzy: zaznaczanie podczas czytania wybranych
fragmentów tekstu; szybkie t³umaczenie nieznanych s³ów
obcego tekstu; dziêki syntetyzatorowi mowy mo¿na równolegle
s³uchaæ czytany tekst, co u³atwia opanowanie w krótkim czasie
du¿ych partii materia³u. Wiêcej na stronie: www.onyx-ereader.pl

• Nowy dyrygent orkiestry uniwersyteckiej Viaphoniker, frankfurcki
maturzysta Robert Hübner ma zaledwie 19 lat i od stycznia 2011
dyryguje muzykami. Wspólnie z chórem Viavocale i Chórem 
Akademickim, orkiestra pod jego batut¹ zaprezentowa³a swój
program podczas koncertu letniego (28 czerwca) w Collegium

Polonicum w S³ubicach. Us³yszeæ mo¿na by³o klasyczne symfonie,
muzykê operow¹ i filmow¹. 

• W Domu Pracy Twórczej w Ci¹¿eniu odby³a siê od 7 do 9 lipca
konferencja „Teoria - literatura - ¿ycie. Praktykowanie teorii 
w humanistyce wspó³czesnej”, organizowana przez ogólnopolsk¹
Konferencjê Kierowników Filologicznych Studiów Doktoranckich,
Instytut Filologii Polskiej oraz Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej
UAM. Konferencja jest pierwszym spotkaniem w ramach 
Transdyscyplinarnej Szko³y Letniej dla doktorantów. Pod kierunkiem
najwybitniejszych znawców problematyki doktoranci mogli
uczestniczyæ w warsztatach i wyk³adach. Spotkanie by³o tak¿e
sposobnoœci¹ do integracji z doktorantami ze wszystkich
wa¿niejszych œrodowisk uniwersyteckich w Polsce.

• W ramach konkursu otwartego nr 6/POKL/3.3.2/2009 „Przygo-
towanie wybranych szkó³ do realizacji praktyk przez studentów
przygotowywanych do wykonywania zawodu nauczyciela”
wniosek o dofinansowanie projektu pt.: „Nowoczesne strategie
wielostronnego przygotowania studentów do zawodu nauczyciela,
wspomagane internetowym systemem kszta³cenia. Przyroda 
w praktyce szkolnej”, przygotowany pod kierownictwem 
dr. Piotra Jagodziñskiego znalaz³ siê na pierwszym miejscu listy
rankingowej. G³ównym celem projektu jest opracowanie 
i wdro¿enie nowatorskiego systemu praktyk pedagogicznych dla
studentów chemii i geografii, z wykorzystaniem Internetu.
Kwota dofinansowania to ok. 4 mln z³.
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ZZapowiedzi

• W dniach od 15 do 20 sierpnia 2011r. odbêdzie siê, 
w Centrum Konferencyjnym IM PAN w Bêdlewie konferencja
z arytmetycznej geometrii algebraicznej, zatytu³owana:
„Galois representations and automorphic forms”. Organiza-
torami konferencji s¹: Grzegorz Banaszak (UAM Poznañ),
Stefan Barañczuk (UAM Poznañ), Tobias Berger (Sheffield
Univ. UK), Krzysztof K³osin (CUNY USA). Konferencja jest
sponsorowana przez Centrum Banacha oraz Wydzia³
Matematyki i Informatyki UAM. 
Wiêcej na http://graf.wmi.amu.edu.pl/

• Obóz adaptacyjny dla studentów I roku £azy odbêdzie siê
w dniach od 29 sierpnia do 4 wrzeœnia 2011. Jest to najwiêkszy
obóz adaptacyjny w Polsce - Campus Akademicki w £azach
k. Mielna (www.campus.poznan.pl). W tym roku przygo-
towano a¿ dwa tysi¹ce miejsc. Oprócz studentów UAM,
którzy stanowi¹ najliczniejsz¹ reprezentacjê na Campusie
(ponad 1000 osób), uczestnikami bêd¹ tak¿e studenci 
z najwiêkszych akademickich oœrodków z ca³ej Polski. mdz
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Z okazji 90-tych urodzin Karla Dedeciusa
Uniwersytet Europejski Viadrina nada³
mu doktorat honoris causa. 

Poprzez swoje t³umaczenia polskiej literatury
na jêzyk niemiecki Karl Dedecius wniós³
niezwykle istotny wk³ad do polsko - niemieckiego
porozumienia i mia³ olbrzymi wp³yw 
na rozbudzenie zainteresowania polskim
jêzykiem i kultur¹ w Niemczech. Szczególnym
pomostem ³¹cz¹cym wybitnego translatora 
z Viadrin¹ i Collegium Polonicum jest Archiwum
Karla Dedeciusa, które od 2001 roku zosta³o
przekazane Collegium Polonicum. Z okazji
doktoratu, tego samego dnia Viadrina otwar³a
swoje Centrum Interdyscyplinarnych Studiów
nad Polsk¹. Centrum to spaja prowadzone ju¿
na Viadrinie badania nad kultur¹ i histori¹ 

Polski oraz zwi¹zan¹ z nimi dydaktykê.
Stworzenie Centrum by³o mo¿liwe dziêki
nowo utworzonej przez Brandenburgiê pro-
fesurze ds. Interdyscyplinarnych studiów nad
Polsk¹. Dr Gunter Pleuger, prezydent Viadriny
powiedzia³: Viadrina, tworz¹c Centrum, prag-
nie staæ siê g³ównym europejskim oœrodkiem
interdyscyplinarnych badañ polskoznawczych 
i nauczania o Polsce. Szczególnie cieszy mnie
to, ¿e otwarcie Centrum zbiega siê z 20.
rocznic¹ Traktatu o dobrym s¹siedztwie i przy-
jaznej wspó³pracy. Jest to sygna³ ze strony
Viadriny i Brandenburgii, ¿e nasz s¹siad, tak
jak i przez ostatnie 20 lat, nadal bêdzie sta³ 
w Centrum naszego zainteresowania.

Ewa Polakowska

Do V edycji odbywaj¹cego siê co dwa
lata uniwersyteckiego konkursu jêzyka
niemieckiego zg³osi³o siê 98 studentów
ze wszystkich wydzia³ów uniwersytetu.

Najwiêcej chêtnych by³o z prawa, polonistyki,
historii, pedagogiki oraz geografii. Po pierwszym
etapie konkursu wy³oniono 21 osób, które
najlepiej rozwi¹za³y test. W kolejnych dwóch
etapach uczestnicy ponownie zmierzyli siê 
z trudniejszym ju¿ testem leksykalno - gra-
matycznym z elementami wiedzy o krajach
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Ju¿ po raz dziewi¹ty Microsoft zorganizowa³
Imagine Cup, najwiêkszy na œwiecie
konkurs technologiczny dla studentów. 

Do œwiatowych zmagañ stanê³o piêæ zespo³ów 
z Polski. Ale to nasi reprezentanci okazali siê najlepsi.

Cellardoor - bo o nich mowa - to £ukasz
Michniewicz, Szymon Majewski, Marek
Banaszak i Magdalena Dudarska, studenci
UAM. Startowali w jednej z trzech kategorii
Game Design. Ich zwyciêski projekt ma charakter

interaktywnej ksi¹¿ki dla dzieci „The Book of
Elm”. Gracz wciela siê w rolê tytu³owego Elma,
który stara siê naprawiæ b³êdy pope³nione przez
ludzi. Poza tym zachêca najm³odszych do dbania
o œrodowisko naturalne i do czytania ksi¹¿ek.
Projekt powsta³ pod okiem Tomasza Gdali. 

„Nasi” zajêli tak¿e III miejsce w kategorii
Interoperability. Zespó³ Demoscene Spirit 
w sk³adzie: Krzysztof ¯arczyñski, Oskar Szulc,
Rafa³ Szekalski oraz Aleksandra £ukasiak 

startowa³ z projektem Trident. Sk³ada siê on 
z systemu monitoringu wa³ów przeciw-
powodziowych przez specjalne czujniki w ziemi
i programu symulacji powodzi. Pozwala te¿ na
interaktywne kontakty miêdzy powodzianami
czy organizacjami charytatywnymi. 

W tegorocznej edycji konkursu bra³o udzia³
350 tysiêcy osób ze 183 pañstw. Do fina³ów 
zakwalifikowa³y siê 424 osoby. 

Joanna Ma³ecka-Synoradzka

Poœrednik pomiêdzy kulturami V Uniwersytecki 
Konkurs Jêzyka 
Niemieckiego

Poznañski Elm najlepszy
Zespó³ Cellardoor zaj¹³ I miejsce w tegorocznej edycji Imagine Cup 2011 w kategorii
Game Design. 

Zespó³ z UAM okaza³ siê najlepszy w kategorii Game Design
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niemieckiego obszaru jêzykowego, a najlepsze
10 osób wziê³o udzia³ w ustnej czêœci konkursu.
Najlepszy okaza³ siê Jêdrzej Kucznerowicz 
z Wydzia³u Prawa i Administracji, zdobywaj¹c
nagrodê g³ówn¹ - bon towarowy o wartoœci
1000 z³. Kolejne miejsce zajê³a Karolina
Oleksy z tego samego wydzia³u i otrzyma³a
bon na 750 z³, a trzecia Magdalena Rybarczyk
z pedagogiki zdoby³a talon o wartoœci 500 z³.
W dziesi¹tce najlepszych znaleŸli siê ponadto
Anna Gacek, Maciej Jêdrzejczak, Marta Kacz-
marek, Marika Kaiser, Martyna Rawska, Piotr
Siwczak oraz Aleksandra Wyciszkiewicz.
Bony zosta³y ufundowane przez prof. Bro-
nis³awa Marciniaka, rektora UAM, a nagrody
ksi¹¿kowe by³y prezentem od ksiêgarni Polangol.
Wszyscy laureaci otrzymali ponadto ksi¹¿ki
goœcia honorowego konkursu - Barbary 
Erdman.

Anna Gacek

Program MBA „Management for Central and Eastern Europe” 
Uniwersytetu Europejskiego Viadrina, odbywaj¹cy siê w Collegium
Polonicum, uzyska³ najwy¿sze miejsce wœród programów spoza
Warszawy, oferowanych na polskim rynku. 

Nastêpuj¹ce kryteria by³y brane pod uwagê w ocenie programów: kryteria
naboru, kadra naukowo-dydaktyczna, wartoœæ merytoryczna programu, ranga
uzyskiwanego dyplomu, ocena programu przez absolwentów, wsparcie techno-
logiczne.

Jakoœæ programu zosta³a oceniona jako jedna z najwy¿szych spoœród wszystkich
26 programów, bior¹cych udzia³ w rankingu. 

Szczegó³owe zestawienie mo¿na znaleŸæ pod linkiem: 
http://www.perspektywy.pl/ranking/2011/MBA/Ranking_MBA_Perspekty-

wy_2011.html
Nastêpny rocznik programu rozpoczyna siê w paŸdzierniku 2011. Podania

mo¿na sk³adaæ do 31 sierpnia 2011. 
Wiêcej na www.mba-cee.com
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To znakomity t³umacz wierszy, znany jako
wspania³y œpiewak, mo¿na go ogl¹daæ 
w telewizji - tak o Jacku Kowalskim, 

laureacie Nagrody Naukowej Miasta Poznania
mówi³ prof. Jacek Wiesio³owski, cz³onek
kapitu³y konkursowej. „Gotyk Wielkopolski” 
- to tytu³ pracy laureata. Zdaniem oceniaj¹cych
by³a tak ciekawa i fascynuj¹ca, ¿e nie mo¿na
by³o jej nie nagrodziæ. - Szczerze mówi¹c,
koledzy Jacka Kowalskiego zaczêli w¹tpiæ, czy
on kiedykolwiek skoñczy tê pracê. Skoñczy³ i to 
z jakim wyró¿nieniem - mówi³ prof. Wiesio³owski.

Fotografowa³ i poznawa³ koœcio³y gotyckie na
terenie powiatu poznañskiego i gnieŸnieñskiego.
By³a to ¿mudna i ciê¿ka praca. Prac na ten temat
powsta³o wiele, ale tylko ta jedna zas³u¿y³a na
wyró¿nienie. Dlaczego? - Bo tylko on potrafi³
wyci¹gn¹æ wnioski, odkryæ te miejsca, powi¹zaæ

architekturê z lokaln¹ spo³ecznoœci¹, ¿yj¹c¹ 
na danym terenie. To nie lada sztuka - dodaje
prof. Jacek Wiesio³owski.

Przyznano tak¿e dziesiêæ stypendiów dla
wybitnych m³odych naukowców. 

Joanna Ma³ecka-Synoradzka

MBA w Polonicum

Nagrody 
Miasta 
Poznania 
przyznane
Dr hab. Jacek Kowalski 
z UAM 
zosta³ tegorocznym 
laureatem 
presti¿owej Nagrody
Naukowej Miasta 
Poznania 

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I

Praca "Gotyk Wielkopolski" Jacka Kowalskiego nie mia³a sobie równych

Wysokoœæ nagrody naukowej wynosi 39 tys. z³, 
a stypendium naukowego - 4,6 tys. z³
Stypendia naukowe otrzymali na UAM: dr Marcin Podsiad³o (chemia)
mgr Daniel £owicki (chemia), mgr Kamila K³udkiewicz (historia sztuki)
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Ogród botaniczny w Gandawie za³o¿ono
go ju¿ w 1794 r. Od 1804 r. stanowi³ on
w³asnoœæ miasta, a od 1815 r. - tutej-

szego uniwersytetu. W 1903 r. zosta³ przenie-
siony w inne miejsce, zaœ kolejno w latach 30.,
60. i 70. dobudowywano nowe szklarnie 
i palmiarnie. Choæ jest stosunkowo niewielki 
- zajmuje nieca³e 3 ha powierzchni (dla porów-
nania poznañski - ponad 21 ha), to jednak posiada
imponuj¹ce kolekcje roœlin, obejmuj¹ce ponad
10 tys. gatunków (poznañski ok. 8 tys.), 
zgromadzonych m.in. w 4 du¿ych szklarniach
publicznych, palmiarni, 20 mniejszych szklarniach,
arboretum i sekcji systematycznej. Poniewa¿
Belgia ma o wiele ³agodniejszy klimat, 
w ogrodzie rosn¹ liczne gatunki roœlin ciep³olub-
nych. Inne ciekawe zak¹tki to skalniak, dzia³
roœlin leczniczych, warzywniak (z warzywami 
z ró¿nych stron œwiata, ale tak¿e z rodzimymi,
czêsto ju¿ zapomnianymi gatunkami) czy roœliny
wodne i nadwodne. Ogród prowadzi te¿ bank
nasion.

Najwa¿niejszym zadaniem Marleny Scheller
podczas sta¿u by³y testy kie³kowania roœlin. 
Zajmowa³a siê te¿ m.in. kontrol¹ szybkoœci
wzrostu bambusa, okreœleniem optymalnej tem-
peratury w szklarniach, monitoringiem oraz kon-
trol¹ biologiczn¹ szkodników. Mia³a równie¿
mo¿liwoœæ zwiedzenia innych ogrodów botani-
cznych, jak najwiêkszy w Belgii Narodowy
Ogród Botaniczny w Meise pod Bruksel¹, gdzie

podziwia³a m.in. dochodz¹cy do 2 metrów
wysokoœci najwiêkszy kwiat na œwiecie - Arum
Titan, zwany „trupim kwiatem” ze wzglêdu na
odór, jaki wydziela. Na zakwitniêcie trzeba
czekaæ 10 lat, a kwitnie tylko trzy dni. 
M. Scheller zwiedzi³a tak¿e rekreacyjny ogród
botaniczny w Leuven oraz najwiêkszy 
w Europie ogród botaniczny pod Londynem -
Kew Gardens, s³yn¹cy m.in. z najstarszej na œwiecie
roœliny doniczkowej - sagowca hodowanego od
1775 r., oraz najmniejszej na œwiecie roœliny 
kwitn¹cej - podgatunku rzêsy wodnej (Wolffia) 
d³ugoœci 0,6 mm, której ziarenka s¹ te¿ najmniejsze
na œwiecie - wa¿¹ 70 mikrogramów.

Danuta Chodera-Lewandowicz 

Organizatorem wyjazdu by³a Pracownia Humanistycznych
Studiów Interdyscyplinarnych WFPiK i stanowi³ on
zwieñczenie ca³orocznej pracy studentów w grupach badaw-

czych na zajêciach ze wstêpu do badañ interdyscyplinarnych.
Podczas dziesiêciodniowego objazdu (5-15 V) studenci odwiedzili

Belgrad, Ochryd i Skopje, Bañsko i P³owdiw, pó³ dnia spêdzili tak¿e
w Albanii. Celem projektu by³o zebranie materia³ów do interdyscypli-
narnych badañ nad sytuacj¹ kobiet w spo³eczeñstwach ba³kañskich.
Studenci wys³uchali wyk³adów na uniwersytetach w Belgradzie,
Skopje i P³owdiwie, uczestniczyli w warsztatach, przeprowadzali
wywiady i badania terenowe. 

Osoby, bior¹ce udzia³ w projekcie, podzielone by³y na piêæ grup,
zajmuj¹cych siê sytuacj¹ kobiet na ró¿nych polach badawczych: 
literatury wspó³czesnej, religii, popkultury, sztuk wizualno-perfor-
matywnych, inicjatyw obywatelskich. Ambitna dzia³alnoœæ badawcza
by³aby niepe³na, gdyby zabrak³o wczuwania siê w „ba³kañskie rytmy
¿ycia”. Dlatego studenci przechadzali siê nad brzegami Jeziora
Ochrydzkiego, spêdzili te¿ wieczór na s³ynnej belgradzkiej ulicy
bohemy (Skadarlija), spacerowali po w¹skich uliczkach starego miasta
w P³owdiwie.

Zebrane materia³y i doœwiadczenia maj¹ stanowiæ punkt wyjœcia
dla nowego projektu w przysz³ym roku akademickim. 

Tomasz Ewertowski

Poznawajcie ogrody
O tym, jakie ciekawe i rzadkie kolekcje roœlin mo¿na podziwiaæ w belgijskim ogrodzie botanicznym,
opowiada³a w poznañskim Ogrodzie Botanicznym Marlena Scheller, która przez pó³ roku odbywa³a sta¿ 
w „botaniku” gandawskim. By³ on czêœci¹ programu unijnego: „Uczenie siê przez ca³e ¿ycie”, w ramach
którego wspierane s¹ projekty wymiany, wspó³pracy i mobilnoœci pomiêdzy systemami edukacji i szkoleñ w UE.

Warto przypomnieæ, ¿e poznañski Ogród
Botaniczny organizuje wycieczki tematyczne
(np. „Roœliny biblijne”, „Œwiat roœlin 
wodnych”, „Roœliny œwiête i magiczne”) 
w ka¿d¹ niedzielê lata o godz. 10.

Na pocz¹tku maja grupa studentów
Miêdzykierunkowych Indywidualnych Studiów
Humanistycznych (MISH) UAM wyruszy³a na
Ba³kany w ramach miêdzynarodowego projektu
Jej opowieœæ - jej przestrzeñ - jej Ba³kany. 

Jej Ba³kanyJej Ba³kany
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Kurs odby³ siê w Arantzazu, w pobli¿u miejscowoœci
Onati. Codziennie odbywa³o siê szeœæ godzin nauki, 
po czym resztê dnia studenci spêdzali w Onati, Arantzazu

lub w innych miejscowoœciach. Soboty by³y przeznaczone 
na ca³odzienne wycieczki do Donostii (San Sebastian) i Bilbo 
(Bilbao). 

Podczas Barnetegii uczestnicy du¿o siê nauczyli i zwiedzili.
Wyje¿d¿ali na koncerty do tzw. gaztexea, czyli domu m³odych.
Mieli szansê ogl¹daæ tradycyjne tañce baskijskie. Brali te¿ udzia³

w manifestacjach, propaguj¹cych jêzyk baskijski w Kraju Basków
i zalegalizowanie baskijskiej partii politycznej. 

Nie oby³o siê tak¿e bez odwiedzenia baskijskich tabern czyli
pubów, które rz¹dz¹ siê trochê innymi prawami ni¿ te polskie.
Uczestnicy Barnetegii pojawili siê tak¿e w lokalnej telewizji 
i gazecie, poniewa¿ niewiele osób uczy siê tego jêzyka. Kolejny
wyjazd do Kraju Basków ju¿ w sierpniu. Zainteresowanych
wyjazdem zapraszamy na bloga barnetegia.net.pl.

Wyk³ady i sesje warsztatowe odbywa³y
siê w Collegium Iuridicum Novum.
PLM przyci¹gn¹³ rzesze jêzyko-

znawców z czo³owych oœrodków naukowych 
w Polsce i za granic¹, m.in. z Austrii, Wielkiej
Brytanii, Kanady, Stanów Zjednoczonych,
Izraela, Francji, Hiszpanii, Korei, Japonii,
Czech, Niemiec, Belgii, i Norwegii. Wœród goœci
nie zabrak³o œwiatowej s³awy ekspertów 
w dziedzinie fonologii, sk³adni, socjolingwistyki, etc. 

Obradom konferencji przyœwieca³o has³o
„Jêzyk, dyskurs i spo³eczeñstwo - zbiorowe 
i indywidualne aspekty dynamiki spo³ecznej”.

Goœciem PLM 2011 by³a prof. Ruth Wodak 
z Uniwersytetu Wiedeñskiego oraz Uniwersytetu
w Lancaster, która jest autorytetem na skalê
œwiatow¹ w dziedzinie badañ nad dyskursem 
w kontekœcie historycznym i politycznym.
Wyk³ad Prof. Wodak zatytu³owany Unity or
diversity? Multilingual practices in European
Union institutions by³ przeznaczony dla szerokiego
grona odbiorców i odby³ siê w ramach programu
Akademicki Poznañ. Prof. Wodak podjê³a tema-
tykê wielojêzycznoœci w instytucjach Unii
Europejskiej, odwo³uj¹c siê do wyników swoich
badañ przeprowadzonych w owych instytucjach.

Szczególnym wydarzeniem konferencji by³a
równie¿ prezentacja ksi¹¿ki pt. „The SAGE
Handbook of Sociolingustics” pod redakcj¹ 
Barbary Johnstone z Uniwersytetu Carnegie
Mellon, prof. Paula Kerswilla z Uniwersytetu 
w Lancaster i prof. Ruth Wodak. Odby³a siê
równie¿ celtycka sesja „satelita” zatytu³owana
Discourse in Celtic (minority) languages.

W konferencji wziê³o udzia³ niemal 200 osób,
a odczyty wyg³osi³o blisko 100 uczestników. 

Magdalena Murawska
Karolina Roszak
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Poznañ Linguistic Meeting 2011
W maju 2011 roku w Poznaniu odby³a siê 42. edycja Poznañ Linguistic Meeting (PLM), 
dorocznej miêdzynarodowej konferencji jêzykoznawczej, organizowanej przez Instytut Filologii
Angielskiej UAM. Na czele komitetu organizacyjnego PLM stoi prof. dr hab. Katarzyna 
Dziubalska-Ko³aczyk, dyrektor IFA. 

Baskijska lekcja
Dziewiêciu studentów jêzykoznawstwa, etnolingwistyki i antropologii, 
ucz¹cych siê jêzyka baskijskiego, mia³o mo¿liwoœæ wyjazdu do Kraju Basków 
na 15 - dniowy, intensywny kurs jêzykowy - Barnetegia. 
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Ekspedycja ta to pocz¹tek 3-letniego projektu badawczego,
który jest organizowany przez Instytut Prahistorii UAM
oraz National Corporation for Antiquities and Museums 

of Sudan. W projekcie bior¹ udzia³ pracownicy oraz studenci 
polskich i sudañskich instytucji naukowych. Bêd¹ to oprócz 
archeologów równie¿ etnolodzy oraz geodeci. 

Przez pierwsze 2 tygodnie prowadzono badania w rejonie Nilu,
pomiêdzy V katarakt¹ a po³¹czeniem Nilu Bia³ego i B³êkitnego.
Prace koncentrowa³y siê wokó³ twierdz, które zosta³y zbudowane
w czasach œredniowiecznych królestw Makurii oraz Alodii. 
Dotychczas znane s¹ tylko z krótkich wzmianek i nigdy nie by³y
przedmiotem zaawansowanych badañ. Z kolei celem prac w okolicy
wzgórz Souani al-Songour jest stworzenie map wszystkich
stanowisk archeologicznych. Obszar ten przez swoj¹ trudn¹
dostêpnoœæ, bliskoœæ niszczonego d³ugoletnim konfliktem Darfuru
oraz surowy klimat nigdy nie sta³ siê obiektem systematycznych
badañ naukowych. Banganarti oraz Selib to z kolei teren prac 
polskiej ekspedycji archeologicznej Instytutu Kultur Œródziemno-
morskich i Orientalnych PAN oraz Centrum Archeologii
Œródziemnomorskiej UW. Uczestnicy naszej ekspedycji wykonali
tam pomiary przy u¿yciu tachimetru elektronicznego.

Badania archeologiczne w dolinie Nilu, w rejonie twierdz 
Hosz esz-Szeitan, Wad Mukhtar oraz Hosz el-Kab wykaza³y, 
¿e pierwsza z nich, nieznana z literatury, jest najwiêksza i najlepiej
zachowana. W okolicy Hosz esz-Szeitan zarejestrowano 
32 stanowiska archeologiczne, zarówno pozosta³oœci osad, jak 
i cmentarzysk. W rejonie Wad Mukhtar uda³o siê zarejestrowaæ
tylko dwa, natomiast przy Hosz el-Kab czternaœcie. Architektura
twierdz, mimo s³abego stanu zachowania, okazuje siê niezwykle
interesuj¹ca. Dodaje ona ciekawe w¹tki do ogólnych rozwa¿añ
nad architektur¹ obronn¹ tej czêœci œwiata, jak i nad histori¹ 
œredniowiecznych królestw. 

W Kordofanie badania koncentrowa³y siê na obszarach wokó³
wzgórz: Baklai, Nurein, Suoni al-Songor oraz al-Grian. Zareje-
strowano kilkadziesi¹t cmentarzysk zarówno kurhanowych, jak 
i z grobami p³askimi. Pochodz¹ one z ró¿nych okresów
pradziejów i czasów historycznych tego s³abo znanego regionu.

Zastanawia niewielka liczba osad sta³ych. Najwiêksza z nich 
znajduje siê na szczycie wzgórza Nurein, które jest czêœci¹
wygas³ego wulkanu. Na rozleg³ym plateau zarejestrowano oko³o
70-80 pozosta³oœci domów zbudowanych z kamienia na planie
okrêgu. Centraln¹ czêœci¹ osady by³ mierz¹cy oko³o 100 metrów
œrednicy zbiornik, który w porze deszczowej kumulowa³ cenn¹
tutaj wodê. Od strony zachodniej osada by³a otoczona kamiennym
murem. U stóp wzgórza znajdowa³y siê cmentarzyska, na których
prawdopodobnie chowano zmar³ych mieszkañców wzgórza
Nurein. 

Jednym z uczestników ekspedycji by³ Piotr Maliñski, etnolog,
którego prace polega³y na rejestrowaniu przekazów tradycji 
ustnej, dotycz¹cych rejonów badañ i obecnych tam reliktów 
kulturowych. Dokumentowa³ tak¿e wytwory tradycyjnego
rzemios³a i rêkodzie³a. W jego pracy du¿ym u³atwieniem by³y
ci¹g³e goœcinne zaproszenia od ¿yj¹cych na tych terenach plemion
D¿a'alin, Bedarija oraz Kawahla.

Wiele osób by³o niezmiernie pomocnych w realizacji projektu.
Uczestnicy ekspedycji spotykali siê z gubernatorem prowincji
Kordofan Pó³nocny, Muttasimem Mirghani Zaki-Eddin, z minister
informacji, kultury i turystyki, dr Sulm¹ Altahir Alnoor; 
z przywódc¹ plemion w rejonie Sodiri - Abd Allah Mohamed Fadual
Aluisr. Za pomyœlnoœæ naszej wyprawy modli³ siê szejch bractwa
sufickiego, Drogi 90 Szejchów, Seif Ed-Din (co na jêzyk polski
mo¿na t³umaczyæ jako „Miecz Wiary”). Bardzo goœcinne by³y te¿
rodziny sudañskich uczestników ekspedycji. Pocz¹tek wspó³pracy
polsko - sudañskiej w tym projekcie jest bardzo obiecuj¹cy. 
Wielka pomoc ze strony Sudañczyków wrêcz zachêca do dalszych
dzia³añ. Aby choæ czêœciowo odwdziêczyæ siê za tê otwartoœæ,
przekazano szkole w Sodiri zestawy artyku³ów szkolnych i pomocy
dydaktycznych, przywiezione z Polski. 

Wiêcej na www.sudan.archeo.edu.pl. Zapraszamy do obejrzenia
filmów o ekspedycji pod adresami:

http://www.youtube.com/watch?v=jZGV0Gn6eBw
http://www.kamereon.pl/pl/firma/off/dunia_keda.html

Mariusz Drzewiecki
Instytut Prahistorii UAM

Wœród
twierdz
i cmentarzysk 
Pierwszy sezon polsko - sudañskiego 
projektu w dolinie Nilu oraz Pó³nocnym 
Kordofanie odby³ siê ju¿ w styczniu 
i w lutym 2011 roku. Z Sudanu powrócili
uczestnicy polsko - sudañskiej ekspedycji
badawczej, którzy prowadzili prace 
archeologiczne oraz etnograficzne 
w trzech rejonach tego rozleg³ego kraju.

Dyrektor National Corporation for Antiquities and Museums of Sudan (NCAM)
dr Hassan Hussein Idriss oraz dyrektor Muzeum Narodowego w Chartumie 
dr Abdel Rahman Ali spotkali siê z prorektorem UAM prof. Jackiem Witkosiem,
aby podpisaæ umowê o wspó³pracy miêdzy NCAM a UAM. 
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Wsobotnie popo³udnie 4 czerwca prof.
Bronis³aw Marciniak, rektor UAM
wraz z najstarszym poznañskim 

korporantem F! prof. Lechem Dzia³oszyñskim 
z korporacji Masovia dokona³ w westybulu 
Collegium Minus uroczystego ods³oniêcia tablicy
poœwiêconej korporantom - rektorom Uniwer-
sytetu Poznañskiego. Na tablicy znalaz³y siê
nazwiska prof. Stefana D¹browskiego z K! 
Aesculapia, prof. Stanis³awa Dobrzyckiego z K!
Chrobria, prof. Ludwika Jaxy-Bykowskiego 
z K! Masovia, prof. Stanis³awa Kasznicy z K!
Helionia, prof. Edwarda Lubicz-Nieza-
bitowskiego z K! Demetria, prof. Antoniego
Peretiatkowicza z K! Mercuria, prof. Stanis³awa
Runge z lwowskiej K! Lutyko-Venedya oraz
prof. Jana Sajdaka z K! Silesia. 

Niech ta ods³aniana dziœ tablica pami¹tkowa
bêdzie dowodem naszej wdziêcznoœci, naszej
pamiêci o wydarzeniach, a przede wszystkim 
o tych ludziach, których sposób dzia³ania zgodny
by³ z zasadami wiary, patriotyzmu, honoru, nauki
i przyjaŸni - powiedzia³ rektor UAM. Po
ods³oniêciu tablicy, w auli Lubrañskiego odby³
siê uroczysty komersz poznañskiego œrodowiska
korporacyjnego.

Obecne na nim w³adze poznañskich uczelni
wyrazi³y chêæ dalszego wspierania poznañskich
korporacji akademickich Lechii, Magna Polonii,
Masovii, Surmy oraz Romy, które pielêgnuj¹
przedwojenne tradycje oraz dodaj¹ kolorytu 
akademickiemu Poznaniowi.

Marcin Krupka

Po roku ¿mudnej pracy leksykograficznej
postanowiliœmy poszukaæ o¿ywczej
odmiany - z siedziby Sekcji oraz sprzed

w³asnych komputerów przenieœliœmy na krótko
nasze dzia³ania do Bacówki UAM w Jamnej,
prowadzonej przez Justynê i Adama Gancarków.
To w³aœnie tam, w pierwszy weekend czerwca,
wraz z dr Agnieszk¹ B³a¿ek zorganizowaliœmy
obóz naukowy, którego celem by³o pod-
sumowanie pierwszego etapu pracy nad s³ow-
nikiem oraz wyznaczenie zadañ na nadchodz¹ce
miesi¹ce. 

Pierwszego dnia, zaraz po przyjeŸdzie do
Bacówki, wyruszyliœmy na szlak. Noc spêdzona
w poci¹gu nie by³a dla nas ¿adn¹ przeszkod¹ 
w pokonaniu d³ugiej drogi do Bukowca 
i Diablich Ska³. Zachwyceni otaczaj¹c¹ nas 
przyrod¹, wpatrzeni w soczyst¹ zieleñ krajo-
brazu, niestrudzenie szliœmy przed siebie. 
Wieczorem, po zregenerowaniu si³, spotkaliœmy
siê, by omówiæ plan pracy na najbli¿sze dni. 

W sobotê wyruszyliœmy do Jastrzêbiej, zatrzy-
muj¹c siê po drodze u stóp „Wieprzka”. W trakcie
wêdrówki wykorzystaliœmy okazjê, by na ³onie
natury wys³uchaæ wyk³adu o zwi¹zkach frazeo-

logicznych, idiomach i komponentach unikalnych
we wspó³czesnej leksykografii. Po powrocie 
z Jastrzêbiej kontynuowaliœmy pracê nad s³owni-
kiem. Zwieñczeniem sobotniego wieczoru by³o
„lingwistyczne ognisko”, w trakcie którego niek-
tórzy z nas ujawnili swoje recytatorskie i muzyczne
talenty. Ostatniego dnia wziêliœmy udzia³ 
w miejscowym festynie, wybraliœmy siê na ostatni
ju¿ spacer po okolicy i z ¿alem wyruszyliœmy 
w podró¿ powrotn¹ do Poznania.

Bacówka UAM w Jamnej to idealne miejsce
na wspólny studencki wyjazd bez wzglêdu na to,

czy celem jest odpoczynek, czy praca. Gospo-
darze chêtnie s³u¿¹ pomoc¹ i dobr¹ rad¹, a jedzenie
jest przepyszne. Jeœli wiêc jest jeszcze ktoœ, kto
nie ma planów na wakacje, kocha przyrodê 
i chcia³by choæ na chwilê zatrzymaæ czas, niech
pakuje swój plecak i wyrusza w drogê…
kierunek: JAMNA!

Marta Baran
(lingwistyka stosowana, I rok SUM)

Kwiryna Cieœlik
(lingwistyka stosowana, I rok SUM)
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Rektorzy korporanci
90. rocznica powstania w Poznaniu pierwszych korporacji akademickich oraz 25. rocznica
ods³oniêcia tablic korporacyjnych w kru¿gankach klasztoru oo. dominikanów w Poznaniu 
zosta³a upamiêtniona przez poznañskie œrodowisko korporacyjne. 

„Unilexianie” - tak nazwaliœmy nasz¹ 13-osobow¹ grupê studentów - cz³onków Sekcji Translatorycznej Ko³a Naukowego
Studentów Lingwistyki Stosowanej, pracuj¹c¹ od roku nad drug¹ czêœci¹ „Unilexa” - polsko-niemieckiego s³ownika 
uniwersyteckiego. Pierwsza, niemiecko-polska czêœæ s³ownika, ukaza³a siê nak³adem Fundacji Rozwoju Systemu Edukacji
w 2010 r. Celem czêœci drugiej bêdzie zapoznanie niemieckojêzycznych studentów, zainteresowanych studiami 
w Polsce, z polsk¹ terminologi¹ uniwersyteck¹. 
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Unilexianie z ILS w Jamnej

Jamna 
- wyklad 
w lesie
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Akamieñ ten, rozpocz¹³ oficjalnie (i uroczyœcie, bo w obec-
noœci w³adz miasta, województwa, uczelni a tak¿e
licznych firm) budowê Zespo³u Inkubatorów Wysokich

Technologii - najwiêkszej inwestycji Poznañskiego Parku
Naukowo - Technologicznego Fundacji UAM. Tu innowacyjne
firmy znajd¹ miejsce do realizowania swoich pomys³ów. Uroczys-
toœæ rozpoczynaj¹ca budowê odby³a siê 20 czerwca na terenie
Poznañskiego Parku Naukowo - Technologicznego Fundacji
UAM. 

Projekt infrastrukturalny „Inkubatory Wysokich Technologii”
stanowi niezbêdne ogniwo w poznañskim kompleksowym modelu
³añcucha transferu wiedzy z sektora nauki, tj. uczelni i instytutów
naukowo - badawczych do sektora przedsiêbiorstw - powiedzia³
prof. Bogdan Marciniec, prezes Zarz¹du Fundacji UAM oraz
dyrektor Poznañskiego Parku Naukowo-Technologicznego.

Najlepiej tak¹ rolê efektywnego poœrednika odgrywaj¹ w kra-
jach rozwiniêtych parki naukowo - technologiczne, w których s¹
zlokalizowane zarówno centra innowacji, inkubatory przed-
siêbiorczoœci, inkubatory technologii, centra transferu technologii,
jak i przedsiêbiorstwa innowacyjne typu spin-off czy start-up 
wy³onione z sektora nauki. Dobrze zorganizowany park naukowo
- technologiczny, œciœle zwi¹zany z sektorem nauki, to najefektyw-
niejszy „przedsionek” dla gospodarki opartej na wiedzy. Wobec
braku du¿ych polskich przedsiêbiorstw zdolnych do tworzenia 
i utrzymania w³asnych oœrodków badawczych, rola parków
naukowych i technologicznych w naszym kraju powinna skoncen-
trowaæ siê na wspomaganiu i komercjalizacji badañ 
dostosowanych do potrzeb ma³ych i œrednich przedsiêbiorców
- kontynuowa³ prof. Marciniec. 

PPNT - jako najstarszy Park w Polsce zd¹¿y³ wytworzyæ 
wiêkszoœæ elementów, zapewniaj¹cych wielostronne wspoma-

ganie procesu transferu wiedzy. Opracowanie technologii 
oraz przeniesienie skali, przygotowuj¹ce do wdro¿enia w prze-
myœle, powinno odbywaæ siê w inkubatorach nowych technologii.
To one powinny byæ zal¹¿kiem ma³ych, proinnowacyjnych 
przedsiêbiorstw, funkcjonuj¹cych w parkach technologicznych 
i potrafi¹cych nastêpnie transferowaæ te technologie do du¿ego
przemys³u albo tworzyæ nowe rodzaje przemys³u. Dolina 
Krzemowa jest tego najlepszym przyk³adem. Tak¹ rolê maj¹ 
spe³niaæ w³aœnie Inkubatory Wysokich Technologii „Materia³y 
i Biomateria³y” oraz „Technologie Informacyjne i Komunika-
cyjne” finansowane z Programu Operacyjnego Innowacyjna
Gospodarka, które zapewniæ maj¹ wysokie zapotrzebowanie
rynku na innowacje w obszarze technologii. 

Jest to szczególnie wa¿ne w kontekœcie budowy na uniwersy-
teckim kampusie Morasko Wielkopolskiego Centrum Zaawan-
sowanych Technologii - Materia³y i Biomateria³y, której akt 
erekcyjny zosta³ wmurowany kilka tygodni temu. Po³o¿enie Parku
blisko kampusu Morasko stanowi najwa¿niejsze ogniwo 
w transferze wiedzy i technologii z WCZT do firm innowa-
cyjnych, ulokowanych w Parku. Takie modelowe rozwi¹zanie
relacji nauka - innowacje stanowi olbrzymi¹ szansê na zatrudnianie
w kraju i w Poznaniu najwybitniejszych przedstawicieli m³odej
generacji twórców, realizuj¹cych swoje wielkie ambicje zarówno
w nauce, jak i w biznesie typu high-tech. Jest równie¿ ilustracj¹
bardzo du¿ych mo¿liwoœci transferu i komercjalizacji wiedzy.

A co z tym oczekiwanym przez zebranych zamurowaniem 
profesora? Oczywiœcie, odby³o siê, z tym, ¿e tu profesora
reprezentowa³a fiolka z jego materia³em genetycznym. W koñcu 
o promocjê nowych technologii dla przysz³oœci chodzi!

o-len

Jak profesor 
da³ siê 
zamurowaæ
Jak daleko mo¿na posun¹æ siê w dzia³aniach promuj¹cych rozwój idei? 
Daleko! Prof. Bogdan Marciniec da³ siê nawet dla tej idei zamurowaæ 
razem z kamieniem wêgielnym! 
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Po otrzymaniu wyników matur uczniowie ostatecznie 
decydowali siê na wybór kierunku studiów. 7 lipca zapisów
(potwierdzonych, z wniesion¹ op³at¹) by³o 27 469, 

a kandydatów na studia stacjonarne I stopnia i jednolite magister-
skie czyli tych klasycznych pierwszoroczniaków by³o 24 439. 

To oznacza, ¿e wiêkszoœæ z nich wybra³a tylko 1 kierunek.
Rekordzista wybra³ (i op³aci³) 9, a siedem osób - 8 (a op³ata w tym
roku wynosi³a 85 z³). Jednak to i tak rozs¹dniej ni¿ rok temu, 
chocia¿ przed uiszczeniem wp³aty pewien kandydat zarejestrowa³
siê na... 33 kierunki. Najwiêcej kandydatów „wielokrotnych” jest
na kierunki najbardziej oblegane. W tym roku s¹ to filologia 
norweska (248 kandydatów na 12 miejsc) oraz re¿yseria dŸwiêku
na wydziale fizyki (236 kandydatów na 25 miejsc). Kolejne
miejsce zajê³a gospodarka przestrzenna (na nowe studia in¿ynierskie;
9, 3 kandydata na 1 miejsce). Dziewiêciu kandydatów 
na 1 miejsce jest tak¿e na psychologii, niegdyœ otwieraj¹cej listê.
Po mniej wiêcej 8 kandydatów na miejsce maj¹ w kolejnoœci:
japonistyka, sinologia, dziennikarstwo, arabistyka, biotechnologia,
filologia hiszpañska. Na 11. miejscu znalaz³o siê prawo z prawie 
7 kandydatami na 1 miejsce, potem - uwaga! - nowy kierunek:
bezpieczeñstwo narodowe, filologia duñska, stosunki miêdzy-
narodowe, „zwyk³a” gospodarka przestrzenna, filologia portugalska,
koreañska, turystyka i rekreacja, ochrona œrodowiska. Natomiast
zabrak³o kandydatów na teologii na specjalnoœæ dialog spo³eczny
(tak potrzebny) oraz na filozofii - na etykê. Na tej ostatniej 
w zwi¹zku z zapotrzebowaniem na nauczycieli etyki przygo-
towano a¿ 100 miejsc.

Na brak kandydatów nie narzekaj¹ matematycy i fizycy, zreszt¹
i wysokie miejsce studiów in¿ynierskich z ochrony œrodowiska
œwiadczy o tym, ¿e m³odzie¿ zaczyna ceniæ tak¿e nauki techniczne
i œcis³e. Pewn¹ zagadk¹ jest wielkie powodzenie bezpieczeñstwa
narodowego (630 chêtnych), bo to kierunek nowy. Widaæ te¿, ¿e

jesteœmy potêg¹ w filologiach „egzotycznych”, œci¹gaj¹cych
kandydatów z ca³ej Polski.

W tym roku po raz pierwszy uruchomiono popo³udniowe
dy¿ury przy telefonie w dziele nauczania. Telefon okaza³ siê bardzo
potrzebny. Po 30 czerwca to praktycznie nie odk³adaliœmy
s³uchawki - mówi Marek Sobczak, kierownik dzia³u nauczania
UAM - bo by³o po 50-60 telefonów dziennie. Najczêœciej 
kandydaci - lub ich rodzice - chcieli siê utwierdziæ, ¿e dobrze siê
zarejestrowali, choæ w elektronicznym systemie rekrutacji dostaj¹
takie potwierdzenie, jednak mo¿na zrozumieæ w tak wa¿nym
¿yciowo momencie tê chêæ upewnienia. Jeden z kandydatów 
zarejestrowa³ siê na wszystkie wydzia³y prawa w Polsce i chcia³
wiedzieæ, jakie ma szanse w Poznaniu. Mogliœmy mu tylko podaæ
liczbê kandydatów, liczbê miejsc oraz zesz³oroczny próg, ale 
przecie¿ w tym roku mo¿e byæ zupe³nie inaczej. 

Oprócz dy¿uru telefonicznego, w systemie rekrutacji pojawi³y
siê dwa nowe udogodnienia. Po pierwsze mo¿na by³o do³¹czyæ
przez system potwierdzenie wp³aty; a po drugie, te osoby, które siê
nie dostan¹, mog¹ elektronicznie z³o¿yæ oœwiadczenie, ¿e s¹
chêtne na wolne miejsca, jeœli te siê pojawi¹. To bêdzie dla nich
du¿a wygoda. M³odzie¿ doskonale sobie radzi z elektronicznym
systemem rekrutacji - mówi Marek Sobczak - gorzej, gdy usi³uj¹
to za nich zrobiæ rodzice. Oni zreszt¹, pamiêtni t³umu z papierowymi
teczkami z dokumentami, k³êbi¹cego siê w auli, jakoœ nie
dowierzaj¹ nowemu systemowi.

Na forum internetowym kandydaci podsuwaj¹ wiele pomys³ów
na ulepszenie systemu rekrutacji. Wiele z nich na pewno stopniowo
wykorzystamy - mówi Marek Sobczak - Myœlimy na przyk³ad 
o jeszcze prostszym systemie pobierania op³at, na wzór Allegro,
zamiast osobnego przelewu. Ustawa o informatyzacji te¿ nak³ada
na nas obowi¹zek rozwijania elektronicznych form rekrutacji. 

MAJ
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Rekrutujemy!
W tym roku rekordowe oblê¿enie prze¿ywa filologia norweska 

- 20 kandydatów na 1 miejsce
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W wakacje trudno o pracê. Zw³aszcza dorywcz¹.
Dlaczego? Bo rynek opanowuj¹ studenci. A im etaty
niepotrzebne, wiêc pracodawca tym chêtniej ich

zatrudni. Robi¹ wszystko to, co gwarantuje im godny zarobek.
Najwiêcej osób spotkaæ mo¿na w ogródkach piwnych. Studenci
decyduj¹ siê na tego typu pracê ze wzglêdu na du¿e napiwki. 
Apracowaæ trzeba, bo jakoœ trzeba ¿yæ. Tak przynajmniej twierdz¹
studenci, których spotka³am. 

Najpierw dorywczo, potem na sta³e
- Niestety, ¿ycie w Poznaniu nie nale¿y do tanich - przyznaje Alicja,
studentka II roku stosunków miêdzynarodowych, która od po³owy
czerwca przeprowadza ankiety - U nas w Bia³ogardzie jest o wiele
taniej. Nawet chleb jest tañszy. A tu, drogie stancje, jeœli chce siê
wyjœæ na miasto te¿ musisz mieæ trochê kasy. Trzeba wiêc pracowaæ,
bo rodzice a¿ tak dobrze nie zarabiaj¹, by sponsorowaæ mi studia.
Alicja korzysta z ka¿dej okazji, by tylko dorobiæ. Podobnie jak
Micha³, który pocz¹tkowo pracowa³ dorywczo, a teraz nie
wyobra¿a sobie ¿ycia bez sta³ego zatrudnienia. - Przenios³em siê
na studia zaoczne, bo po prostu nie by³o mnie staæ na studiowanie
- przyznaje. W paŸdzierniku zacznie III rok dziennikarstwa. Na co
dzieñ mo¿na go spotkaæ na stacji benzynowej Shell. - Dobrze
p³ac¹, wiêc mogê sobie jeszcze od³o¿yæ na wakacje.

Kelner równa siê napiwki
Na poznañskim Starym Rynku mimo wczesnej pory gwarno 
i t³oczno. Mnóstwo wycieczek, oblê¿one ogródki. Paulina biega
od stolika do baru, by przygotowaæ kolejne zamówienia. 
W SARPie po raz pierwszy. Ale wczeœniej ju¿ dorabia³a. Na co
dzieñ studentka prawa. - Bêdê pracowa³a do koñca wakacji 
- mówi. - Nie da siê a¿ tak du¿o zarobiæ, ale do pierwszego 
z pewnoœci¹ wystarczy. No i mo¿na coœ od³o¿yæ. Docelowo 
chcia³abym kupiæ sobie samochód albo wyjechaæ na wakacje.
O wyjeŸdzie do Grecji marzy Kasia, studentka II roku filologii
nowogreckiej. - Poza tym zarabiam na ¿ycie i bie¿¹ce wydatki -
wyznaje. Dorabia po raz pierwszy. Przyznaje, ¿e praca kelnerki do
³atwych nie nale¿y. - Bywaj¹ agresywni klienci, do których musimy
mieæ anielsk¹ cierpliwoœæ. Ale praca jak praca. Pocieszaj¹ce jest
to, ¿e zdarzaj¹ siê napiwki.

Ulotkarze zawsze w cenie
Na ulicy Pó³wiejskiej jak zwykle pe³no „ulotkarzy”. Atakuj¹ ju¿
przy Kupcu Poznañskim. Niektórzy omijaj¹ ich szerokim ³ukiem.
Ale s¹ osoby, które pomagaj¹ i z uœmiechem na ustach bior¹ ulotki.
- £atwo nie jest, bo czêsto ludzie nas nie zauwa¿aj¹, albo udaj¹, ¿e
nie widz¹ - mówi Marta, studentka III roku ekonomii. - Ale jakoœ
dajemy radê. Marta postanowi³a od³o¿yæ sobie trochê pieniêdzy

Praca nie tylko w wakacje, 
czyli jak dorabia student
Rozdaj¹ ulotki, pracuj¹ za barem lub serwuj¹ kawê na Starym Rynku. 
Na Pó³wiejskiej kieruj¹ do ksiêgarni, zbieraj¹ podpisy pod petycjami. 
Mowa o studentach, którzy w wakacje pracuj¹ dorywczo.
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Aktywny polski student
w Europie
W Polsce studiuje tylko 2% studentów 
z rodzin o niskim statusie spo³ecznym, 
70% utrzymuje siê samodzielnie, a z pomocy
stypendialnej czêœciej korzystaj¹ studenci 
lepiej sytuowani - wynika z og³oszonych
w³aœnie wyników badania „Eurostudent”.

15 i 16 czerwca w kampusie IT-University w Kopenhadze
zaprezentowano miêdzynarodowy raport EUROSTUDENT,
poœwiêcony wynikom badañ nad sytuacj¹ studentów 
w Europie i ich oczekiwaniami. W badaniu Polska wziê³a
udzia³ po raz pierwszy.

A¿ 72 proc. polskich studentów deklaruje, ¿e utrzymuj¹
siê samodzielnie. Polski student jest najbardziej zajêty 
w Europie. Nauka i praca zajmuje mu na studiach I stopnia
œrednio 50 godzin tygodniowo, a na studiach magisterskich
- 53 godziny. Wiêcej obowi¹zków maj¹ tylko Portugalczycy.
Wœród studentów I stopnia polscy studenci poœwiêcaj¹
najwiêcej czasu na pracê zarobkow¹ (19 godzin tygod-
niowo). W przypadku studentów II stopnia to 25 godzin. 
W Europie wyprzedzaj¹ nas jedynie trzy pañstwa. M³odzi
Polacy wykazuj¹ siê aktywnoœci¹, determinacj¹ i przed-
siêbiorczoœci¹, aby studiowaæ, co jest chwalebne. 
W reformie zyskaj¹ dodatkowe formy wsparcia, aby mogli
mniej pracowaæ, a wiêcej czasu poœwiêcaæ na studia, które
bêd¹ lepiej dostosowane do ich oczekiwañ i rynku pracy
- mówi prof. Barbara Kudrycka, minister nauki i szkolnictwa
wy¿szego. 

W Polsce 35% studentów pochodzi z rodzin o wysokim
statusie spo³ecznym (co najmniej jeden rodzic z wy¿szym
wykszta³ceniem), 66% z rodzin o œrednim statusie (co najmniej
jeden rodzic z wykszta³ceniem œrednim), a tylko 2% studentów
z rodzin o niskim statusie spo³ecznym. 44% ojców studentów
wykonuje pracê fizyczn¹ (s¹ np. wykwalifikowanymi 
robotnikami, rolnikami, rybakami, rzemieœlnikami, operatorami
maszyn).

Zaskakuj¹ce s¹ dane, dotycz¹ce liczby studentów, otrzy-
muj¹cych publiczn¹ pomoc materialn¹ w zale¿noœci 
od pochodzenia spo³ecznego. W przypadku studentów 
o wysokim statusie spo³ecznym pomoc tê pobiera 31% 
studentów, a jeœli chodzi o studentów o niskim statusie
spo³ecznym - ju¿ tylko 29%. Jedynie 9 proc. wszystkich 
studentów wy¿szych uczelni korzysta ze stypendiów socjalnych,
a zaledwie 7 proc. mieszka w dotowanych z bud¿etu pañstwa
akademikach. Jednoczeœnie jednak a¿ jedna pi¹ta polskich
studentów swój status subiektywnie odczuwa jako niski. 
Te dane wskazuj¹, ¿e kierunek zmian w systemie przyznawania
pomocy materialnej dla studentów, który wytyczyliœmy 
w reformie szkolnictwa wy¿szego, jest w³aœciwy. Wierzê, ¿e
nowe zasady pomocy lepiej odpowiedz¹ na potrzeby
ubo¿szych studentów, zagwarantuj¹ im skuteczniejsze ni¿
do tej pory wsparcie pañstwa - podkreœla minister Kudrycka
- Nowe prawo znacz¹co zwiêkszy liczbê studentów otrzy-
muj¹cych stypendium socjalne, pomoc ta bêdzie tak¿e
wy¿sza. Szacujemy, ¿e dziêki nowym regulacjom nawet 
50 tys. studentów wiêcej ni¿ do tej pory uzyska stypendia
socjalne.

Reforma wejdzie w ¿ycie 1 paŸdziernika 2011 roku.
Newsletter MNISW
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na imprezy z przyjació³mi. Na razie siê udaje. Bartek, student 
II roku in¿ynierii œrodowiska, odk³ada na dojazdy na uczelniê. 
- Mieszkam pod Wrzeœni¹, wiêc kawa³ek muszê przejechaæ
- œmieje siê. Poza studiowaniem normalnie pracuje. - Nie da siê
inaczej. Sk¹dœ kasê trzeba braæ. Pracujê w administracji jednej 
z prywatnych uczelni. A dziœ akurat rozdajê foldery, promuj¹ce 
tê szko³ê - dodaje.

Studentów spotkaæ mo¿na tak¿e w butikach z odzie¿¹, centrach
handlowych i ma³ych osiedlowych sklepach. Na plakietce zawsze
maj¹ napisane: „student” lub „umowa o dzie³o”. Zarabiaj¹ na studia
i na ¿ycie. A studiowanie w stolicy Wielkopolski tanie nie jest.
Wed³ug najnowszych rankingów Poznañ znalaz³ siê w czo³ówce
najdro¿szych miast Polski. Mamy jedn¹ z najdro¿szych 
komunikacji miejskich, a tak¿e jesteœmy jednym z najdro¿szych
miast pod k¹tem wynajmu mieszkañ. 

Joanna Ma³ecka-Synoradzka
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Otym, kto zostanie doktorantem, zdecyduje otwarty
konkurs. Brak jeszcze odpowiednich rozporz¹dzeñ 
i regulaminu - powiedzia³ prof. Krzysztof Krasowski,

prorektor UAM ds kszta³cenia - ale formu³a ma wprowadzaæ
pe³n¹ przejrzystoœæ i merytoryczn¹ konkurencjê, co powinno 
przyci¹gaæ absolwentów tak¿e z innych uczelni, a mo¿e 
i z zagranicy. O konkursie bêdzie trzeba zawiadomiæ i ministerstwo
i Brukselê. 

Na II roku o przyznaniu stypendium (i to ju¿ od roku aka-
demickiego 2012/2013) maj¹ decydowaæ zarówno dobre i bardzo
dobre wyniki z egzaminów, postêpy w pracy naukowej, jak 
i szczególne zaanga¿owanie w dydaktyce. To ostatnie kryterium
dotychczas nie by³o tak wyraŸnie brane pod uwagê. Stypendia
dodatkowe z dotacji projakoœciowej otrzymywaæ bêdzie 30 proc.
najlepszych doktorantów (do 2 tys. z³). Wybitni maj¹ szanse
jeszcze na stypendium ministra nauki. 

Od 2012 roku to nie rektor bêdzie decydowa³ o liczbie 
stypendiów doktoranckich, lecz dziekani: oni tak¿e zdecyduj¹, czy
w ramach przyznanej puli dadz¹ wiêcej ni¿szych czy mniej, ale za
to wy¿szych stypendiów (jednak nie mo¿e to byæ mniej ni¿ 60
proc. p³acy asystenta, a wiêc ok. 1, 4 tys. z³). Warto wiedzieæ, ¿e
UAM przeznaczy³ w tym roku na stypendia 9, 7 mln z³. 

Prof. Krasowski podkreœli³, ¿e poza tym doktorant mo¿e 
ubiegaæ siê o wszelkie granty, nagrody i stypendia zewnêtrzne. 
I doktoranci robi¹ to z powodzeniem: np. o ile w 2009 roku
zdobyli 79 stypendiów zewnêtrznych, to w tym roku ju¿ 146.
Poprawie sytuacji materialnej doktorantów bêdzie sprzyjaæ te¿ i to,
¿e stypendium doktoranckie nie bêdzie wliczane do podstawy
przy ubieganiu siê o stypendium socjalne, a tak¿e, ¿e od 2012 roku
wszyscy doktoranci dostan¹ 50 proc. zni¿ki na kolei. Nasi ju¿ 
to maj¹ - dot¹d dla poznañskich doktorantów op³acana ona by³a 
z funduszu socjalnego.

Obecni na sali doktoranci, a by³o ich nadspodziewanie du¿o 
i wype³nili ca³¹ Du¿¹ Aulê Collegium Iuridicum Novum,
niepokoili siê kryteriami oceny. Niektórzy wskazywali, ¿e s¹ lata

studiów doktoranckich, kiedy nie ma egzaminów. Okaza³o siê
tak¿e, ¿e s¹ miejsca, gdzie dla doktorantów nie ma w ogóle godzin
dydaktycznych. Prof. Krasowski odpowiedzia³, ¿e programy
studiów doktoranckich s¹ przegl¹dane, trwa ich ewaluacja, 
a efektem ma byæ ich unowoczeœnienie, pewne ujednolicenie 
i przystosowanie do nowych wymagañ. Nie bêdzie natomiast
zapowiadanego niegdyœ wymogu, ¿e wzorem uczelni zachodnich,
po doktoracie trzeba bêdzie siê zatrudniæ w innej uczelni. 

Doktoranci niepokoili siê te¿ o sprawy socjalne: jak
odpowiedzia³ Przemys³aw Rachowiak, pe³nomocnik ds bytowych
studentów, bêdzie na pewno wiêcej stypendiów socjalnych (obec-

nie jest ich oko³o 50), natomiast prof. Zbigniew Pilarczyk, prorektor
UAM ds studenckich zapowiedzia³, ¿e nie tylko ceny akademików
nie spadn¹, ale tak¿e tylko w zupe³nie wyj¹tkowych przypadkach
bêdzie zwalnia³ z op³at, bo akademiki musz¹ siê samofinansowaæ,
wiêc zwolnienia z op³at s¹ kosztowne dla uczelni. Ci, którzy zg³osili
siê do grantów NCN, chcieli wiedzieæ, na jakich zasadach bêd¹ je
otrzymywaæ, ale poniewa¿ nie jest to jeszcze uregulowane,
odpowiedzi nie mogli dostaæ. Po raz kolejny doktoranci podnosili
sprawê, ¿e oni, bardziej zwi¹zani z uczelni¹ i lepiej j¹ znaj¹cy, 
w Senacie maj¹ tylko 1 przedstawiciela, podczas gdy studenci 10.
Te proporcje gwarantuje jednak ustawa, której uczelnia nie mo¿e
zmieniæ. Rektor i prorektorzy zachêcali doktorantów do zg³aszania
na bie¿¹co wszelkich nieprawid³owoœci (np. nie p³acenia za ponad-
limitowe godziny dydaktyczne) i do zapoznania siê z wydzia³owymi
kryteriami ocen, bo one w³aœnie bêd¹ przystosowywane do
nowych wymagañ. MAJ 

Nowoœci dla doktorantów
Bêdzie trudniej dostaæ stypendium doktoranckie, ale za to zwiêksz¹ siê szanse, ¿e bêdzie ono du¿o wy¿sze
- tak wynika z reformy nauki. O tych nowoœciach rozmawiali rektor i prorektorzy UAM na spotkaniu 
z doktorantami (20.06).

Od nowego roku doktorant 
bêdzie oceniany tak¿e za szczególne 
zaanga¿owanie w dydaktyce

Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego uruchomi³o specjalny
serwis internetowy na czas polskiej prezydencji w Radzie Unii
Europejskiej - mo¿na w nim znaleŸæ kalendarz prezyden-

cyjnych wydarzeñ w dziedzinie nauki i szkolnictwa wy¿szego, programy
wybranych konferencji czy wywiady z odwiedzaj¹cymi Polskê osobistoœ-
ciami naukowego œwiata.

Nowy portal nie tylko informuje o nadchodz¹cych wydarzeniach 
w europejskiej nauce, ale te¿ promuje dokonania najwybitniejszych 
polskich uczonych, czy œwiatowe sukcesy polskich studentów.

W sekcji „The Giants of Science” znalaz³y siê sylwetki Polaków, którzy
zmienili oblicze œwiatowej nauki. Poczet polskich „gigantów nauki”
otwieraj¹ astronomowie - Witelo i Miko³aj Kopernik. Wœród wielkich 
w Miêdzynarodowym Roku Chemii nie mog³o zabrakn¹æ równie¿
jedynej uczonej, która otrzyma³a Nagrodê Nobla dwukrotnie - Marii

Sk³odowskiej - Curie. Galeria w ci¹gu najbli¿szych miesiêcy rozbu-
dowywana bêdzie o kolejne wielkie i barwne postacie - wœród nich
zaprezentowane bêd¹ tak¿e dokonania wspó³czesnych polskich
naukowców, którzy dziêki swoim sukcesom stali siê rozpoznawalnymi 
i cenionymi ambasadorami polskiej nauki. 

Sekcja „At the Cutting Edge” to historie polskich naukowców i ich
odkryæ, bêd¹cych czêœci¹ dokonuj¹cej siê obecnie rewolucji naukowej.

Serwis dostêpny jest w jêzyku polskim i angielskim 
pod adresem pl2011.science.gov.pl

Nauka w portalu 
polskiej prezydencji
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Dawna Twierdza Poznañ sk³ada³a siê z dwóch pierœcieni
fortecznych - wewnêtrznego, zewnêtrznego oraz fortu
centralnego Winiary na Cytadeli. Dziœ z umocnieñ tego

pierwszego pozosta³y jedynie nieliczne fragmenty. Wiêkszoœæ
zosta³a rozebrana na pocz¹tku XX wieku. Przetrwa³y natomiast
forty pierœcienia zewnêtrznego, choæ w latach siedemdziesi¹tych
ubieg³ego wieku cztery z nich wysadzono. Pierœcieñ sk³ada siê 
z 18 fortów - dziewiêciu g³ównych (oznaczone symbolami od I do IX)
i dziewiêciu poœrednich (Ia - IXa), powsta³ych na prze³omie lat 80.
i 90. XIX wieku. 

Szara rzeczywistoœæ
Tylko jeden obiekt - Fort VII - jest w tej chwili odpowiednio
zagospodarowany. W czasie II wojny œwiatowej mieœci³ siê w nim
pierwszy w Polsce obóz koncentracyjny, w którym ¿ycie straci³o
oko³o 20 tys. ludzi. Dziœ mieœci siê w nim Muzeum Martyrologii
Wielkopolan. Reszta fortów w wiêkszoœci stoi opuszczona i ulega
sta³ej degradacji, podczas gdy mog³yby stanowiæ gratkê dla turystów,
tak jak ma to miejsce w Œwinoujœciu, w Forcie Gerharda. Tam
urz¹dzono trasê turystyczn¹ pe³n¹ nietypowych atrakcji - przy
wejœciu goœci wita pruski wartownik, wydaje przepustki upowa¿nia-
j¹ce do zwiedzania, a podczas wycieczki kapral przeprowadza
goœciom wojskowe szkolenie, w ramach którego przechodz¹
próbê ciemnoœci czy musztrê. Wêdrówka trwa pó³ godziny, której
d³ugo nie zapomnimy.

Pruski wzór
Mi³oœnicy fortyfikacji ze Œwinoujœcia stali siê natchnieniem dla
Stowarzyszenia Mi³oœników Fortyfikacji „Kernwerk”, które
zaopiekowa³o siê fortem Va przy osiedlu Boles³awa Chrobrego.
Co warte podkreœlenia, wiêkszoœæ jego cz³onków to studenci
naszego uniwersytetu. Plan jest ambitny - trasa gotowa dla turystów
ma byæ gotowa w przysz³ym roku. 

Fortem zaczêliœmy interesowaæ siê na pocz¹tku 2007 roku
- mówi Krzysztof K³oskowski, student II roku politologii 

- Wiedzieliœmy, ¿e jeœli sami nie zaczniemy jakoœ w tej sprawie 
dzia³aæ, to obiekt ulegnie ca³kowitej dewastacji. Zg³osiliœmy siê do
Salamandry, która opiekowa³a siê fortem i zaoferowaliœmy pomoc
w zabezpieczeniu, uprz¹tniêciu i sta³ej kontroli terenu. Po pewnym
czasie zdecydowaliœmy siê na podpisanie umowy i przez
najbli¿szych kilka lat fort bêdzie zarz¹dzany przez nas - wyjaœnia.

W prace zwi¹zane z przygotowaniem obiektu do zwiedzania
zaanga¿owa³o siê ju¿ ponad 40 osób. Uporz¹dkowali ju¿ wiêksz¹
czêœæ podziemi i terenu wokó³ fortu oraz odgruzowali wnêtrza
obiektu. Wyciêto równie¿ drzewa, których korzenie niszczy³y
œciany fortu. Zanim pozwolimy zainteresowanym zwiedzaæ fort,
musimy jeszcze odpowiednio zabezpieczyæ teren, ustawiæ barierki
i zamontowaæ ogrodzenie. Dopiero wtedy bêdziemy mogli 
bezpiecznie oprowadzaæ turystów - wyjaœnia K. K³oskowski. 

Na w³asne oczy
Jakie atrakcje bêd¹ czekaæ na zwiedzaj¹cych? Chcielibyœmy
stworzyæ miejsce, gdzie mo¿na bêdzie siê zapoznaæ z histori¹ 
poznañskich fortyfikacji. Myœlimy o prowadzeniu sta³ych i tymcza-
sowych wystaw. Nie skupiamy siê jednak tylko na zdjêciach. Chcemy,
by ludzie mogli na w³asne oczy zobaczyæ, jak wygl¹da³ kiedyœ ten
fort. Dlatego planujemy tak¿e zrekonstruowaæ kilkanaœcie
pomieszczeñ, most zwodzony, bramê g³ówn¹, windê amunicyjn¹,
radiostacjê i kuchniê - mówi K. K³oskowski.

Fort ma byæ tak¿e dostêpny dla dru¿yn ASG oraz byæ miejscem
imprez integracyjnych dla szkó³ czy firm. Pracujemy obecnie nad
stron¹ internetow¹, na której bêdzie mo¿na znaleŸæ wiêcej infor-
macji o naszych dzia³aniach. Tymczasem zachêcamy wszystkich
do odwiedzenia funpage'u Stowarzyszenia Mi³oœników Forty-
fikacji „Kernwerk” na Facebook'u a zainteresowanych w³¹czeniem
siê do naszych dzia³añ prosimy o kontakt mailowy na adres:
fortVa@kernwerk.pl - koñczy K. K³oskowski. 

Filip Czeka³a
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Ch³opcy 
fortowcy
Poznañskie forty to ogromny
potencja³ wci¹¿ niewykorzystywany
w naszym mieœcie. Dziêki pasji 
studentów naszego uniwersytetu,
ju¿ nied³ugo jeden z fortów mo¿e
staæ siê ciekaw¹ atrakcj¹ turystyczn¹.

Fort Va „Bonin”
Jest to jeden z szeœciu wybudowanych w Poznaniu fortów
poœrednich nowego typu. Powsta³ w latach 1887-1890 
w pobli¿u wsi Pi¹tkowo. Mimo ciê¿kich walk w 1945 roku,
obiekt jest dobrze zachowany. Od maja 2007 roku opiekuje
siê nim Stowarzyszenie Mi³oœników Fortyfikacji „Kernwerk”.
Dojazd do obiektu jest dogodny - fort znajduje siê 
w pobli¿u stacji Poznañskiego Szybkiego Tramwaju 
„Lechicka - Poznañ Plaza”.

Studenci w fortach
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Mówi siê, ¿e coraz powszechniej œwiat poznawany jest na
poziomie nano. Tworzy siê rozmaite dyscypliny, zawieraj¹ce
ten termin. Co to jest nano? Proszê wprowadziæ nas w tê
nano - rzeczywistoœæ. 

W obecnych czasach pojêcie „nano” u¿ywane jest w wielu
dziedzinach: nanobiologia, nanotechnologia, nanomedycyna...
Jednak¿e jego znaczenie w powszechnym u¿yciu jest ma³o 
precyzyjnie okreœlone. U¿ywaj¹c pojêcia nano, nale¿y zwróciæ
uwagê, ¿e jest to jednostka miary. Je¿eli zastanowimy siê nad
wymiarami obiektów w wymienionych uprzednio nowych dziedzinach
nauk, zauwa¿amy, ¿e te nanoobiekty le¿¹ w przedziale wielkoœci
od 1 do 100 nanometrów. Dla ³atwiejszego zrozumienia tego 
pojêcia spójrzmy na spektrum d³ugoœci fal œwiat³a widzialnego,
zawartego w przedziale od 400 do 700 nanometrów. S¹ to wiêc
cz¹stki, których nawet przy u¿yciu najlepszego mikroskopu 
optycznego nie jesteœmy w stanie scharakteryzowaæ pod wzglêdem
wielkoœci.

I one maj¹ szczególne w³aœciwoœci? Jakie? 
Tak, fakt posiadania wiêkszej iloœci atomów powierzchniowych

w stosunku do ich iloœci w objêtoœci jest przyczyn¹ posiadania
odmiennych w³aœciwoœci elektronicznych, optycznych, strukturalnych
oraz magnetycznych w stosunku do ich odpowiedników w ciele
sta³ym. WyobraŸmy sobie strukturê krystaliczn¹, zbudowan¹ 
z 10 atomów (pamiêtaj¹c, ¿e œrednica pojedynczego atomu
wynosi oko³o 0.15 nm) o œciœle okreœlonej symetrii; ³atwo
zauwa¿yæ, ¿e prawie wszystkie atomy s¹ atomami powierzchniowy-
mi, dla porównania sferyczna cz¹stka o œrednicy 200nm posiada
tylko kilkuprocentow¹ iloœæ atomów powierzchniowych 
i w³aœciwoœci fizyczne typowe dla cia³a sta³ego. W przypadku
materia³ów magnetycznych pomniejszenie wymiaru prowadzi do
zaniku w³aœciwoœci ferromagnetycznych i przyjêcia w³aœciwoœci
supermagnetycznych; nanocz¹stki pó³przewodnikowe posiadaj¹
now¹ strukturê elektronow¹ - mówi¹c dok³adnie, im mniejsze
cz¹stki, tym wiêksza przerwa energetyczna. Dla przyk³adu cz¹stki
CdTe o œrednicy 1.8 nm. pobudzone œwiat³em, emituj¹ zielon¹ 
fluorescencjê, natomiast pobudzona cz¹stka CdTe o œrednicy 
3,1 nm emituje charakterystyczn¹ czerwon¹ fluorescencjê.

W wymiarze

nano
Z prof. Micha³em Giersigiem
z Freie Universität 
i Helmholtz-Zentrum 
w Berlinie 
rozmawia Jolanta Lenartowicz 
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Zarówno cz¹stki magnetyczne jak i pó³przewodnikowe s¹ ju¿
stosowane w nanobiomedycynie. Celem ³atwiejszego zrozumienia
pos³u¿my siê przyk³adem wspomnianych uprzednio cz¹stek
superparamagnetycznych, u¿ywanych w zwalczaniu raka mózgu.
Zmodyfikowane powierzchniowo cukrami prostymi superpara-
magnetyczne cz¹stki tlenku ¿elaza o œrednicy 10 nm posiadaj¹
siln¹ przyczepnoœæ do komórek rakowych. Dziêki mo¿liwoœci
interakcji z oscyluj¹cym zewnêtrznym polem magnetycznym
mo¿liwe jest precyzyjne wytworzenie temperatury w
nanocz¹stkach w przedziale do 500C, powoduj¹ce œciêcie bia³ka i
w konsekwencji obumarcie komórek nowotworowych. Komple-
mentarna metoda stosowana przy detekcji komórek rakowych we
wczesnym stadium choroby polega na zastosowaniu cz¹stek
pó³przewodnikowych z umieszczonymi na ich powierzchni specy-
ficznymi przeciwcia³ami, skierowanymi przeciwko odpowiednim
antygenom powierzchniowym komórek rakowych. Po
wprowadzeniu ich do uk³adu krwionoœnego przy³¹czaj¹ siê one do
komórek nowotworowych. W efekcie pobudzenia nanocz¹stek
œwiat³em emituj¹ one fluorescencjê, co umo¿liwia szybk¹ detekcjê
i okreœlenie stanu zaawansowania choroby.

Czyli uzyskujemy mo¿liwoœæ docierania do niewidzialnego i
manipulowania pewnymi procesami. Dochodzimy do
poziomu, gdzie tworzy siê coœ ca³kiem nowego. 

Powiedzia³bym raczej, ¿e tworzymy pewnego rodzaju nowe
systemy polegaj¹ce na koniugacji nanosystemów organicznych i
nieorganicznych, umo¿liwiaj¹ce dziêki specjalnym w³aœciwoœ-
ciom tych drugich detekcjê , manipulacjê i terapiê tych pierwszych
we wczesnym stadium patologicznych zmian w organizmach
¿ywych.

Tworzy siê coœ, czego nie by³o: inteligentne materia³y dla
elektroniki, leki, kosmetyki… To wszystko buduje nadziejê,
ale czy tylko? Czy naukowcy naprawdê wiedz¹, jakie mog¹
byæ tego dalekosiê¿ne skutki?

Pozytywne rezultaty zosta³y ju¿ osi¹gniête w zastosowaniach
elektronicznych. Dobrym przyk³adem s¹ "nanopierœcionki", które
dziêki specyficznej morfologii, pomimo nanowymiarów, posiada-
j¹ w³aœciwoœci ferromagnetyczne. Fakt ten jest bardzo istotny w
uk³adach pamiêciowych, gdzie obecnie, aktywna wielkoœæ mag-
netycznych materia³ów, w których zapisujemy informacje, jest
rzêdu 500 nm kwadratowych. Dla porównania nasze "nanopierœ-
cionki" o ferromagnetycznych w³aœciwoœciach maj¹ œrednice w
granicach 60 -150 nm. Innym ciekawym nanomateria³em obecnie
ju¿ stosowanym s¹ nanorurki wêglowe. Ich wytrzyma³oœæ
mechaniczna porównywalna z ceramik¹ i tytanem oraz kilkukrot-
nie wiêksza elastycznoœæ preferuje tego typu materia³, jako potenc-
jalne nowe implanty. W przypadku tych nowych zastosowañ
nauka œwiatowa nie posiada jak na razie wystarczaj¹cego
doœwiadczenia i bazy danych, aby jednoznacznie okreœliæ mo¿li-
we skutki uboczne nanomateria³ów. W zwi¹zku z powy¿szym
wskazana jest ostro¿na ich aplikacja w biomedycynie.

Nanomateria³y mog¹ nieœæ zagro¿enia, których jeszcze nie
znamy? 

Tak, postêp wymaga odwagi i pewnego ryzyka, jednak¿e zanim
dojdzie do aplikacji klinicznych trzeba przejœæ wiele etapów:
poczynaj¹c od tworzenia cz¹stek o po¿¹danych, specjalnych 
w³aœciwoœciach, sprawdzenia ich oddzia³ywania na komórki 
w eksperymentach in vitro, poprzez eksperymenty na zwierzêtach
- a¿ do badañ klinicznych. Tylko dziêki szczególnej ostro¿noœci 
i multidiscyplinarnej ekspertyzie jesteœmy w stanie przewidzieæ 
i rozpoznaæ niepo¿¹dane skutki uboczne nieorganicznych 
nanomateria³ów. 

A jak¹ œcie¿kê na tym olbrzymim i wielce obiecuj¹cym polu
wybra³ pan dla swoich badañ? Kim pan jest: chemikiem,
fizykiem, technologiem, in¿ynierem genetycznym? 

Studiowa³em fizykê w Poznaniu na UAM. W roku 1980
wyjecha³em do Berlina Zachodniego, gdzie otrzyma³em najpierw
mo¿liwoœæ odbycia sta¿u w instytucie Fritza Habera (FHI),
nale¿¹cego do stowarzyszenia Maxa Plancka, a póŸniej zrobienia
niemieckiego dyplomu z fizyki i mo¿liwoœæ zrobienia doktoratu.
Doktorat realizowa³em na wydziale chemii - zmieni³em wiêc
trochê kierunek zainteresowañ. Pracowa³em w Instytucie 
Biochemii FU i FHI. W FHI zajmowa³em siê badaniami
trójwymiarowej struktury receptora acetylocholiny, który
izolowa³em z tkanek rybich w Instytucie Biochemii na Wolnym
Uniwersytecie w Berlinie. Analizê strukturaln¹ prowadzi³em przy
u¿yciu pierwszego w tamtych czasach na œwiecie elektronowego
mikroskopu transmisyjnego, posiadaj¹cego atomow¹ rozdzielczoœæ
dziêki super nadprzewodz¹cym soczewkom pracuj¹cym 
w temperaturze ciek³ego helu. W 1989 otrzyma³em propozycjê 
z instytutu Hahna-Meitnera w Berlinie stworzenia grupy, 
zajmuj¹cej siê strukturaln¹ i elektronow¹ charakteryzacj¹ 
metalicznych i pó³przewodnikowych nanocz¹stek. Powy¿sza 
dzia³alnoœæ zaowocowa³a specjaln¹ nagrod¹ naukow¹, umo¿liwiaj¹c¹
dwuletni pobyt na uniwersytecie w Melbourne, gdzie by³em zaan-
ga¿owany w produkcjê nanocz¹stek metalicznych oraz struktur
hybrydowych i ich spektraln¹ i strukturaln¹ charakteryzacjê. 
Po powrocie do Niemiec habilitowa³em siê na uniwersytecie 
w Poczdamie, na Wydziale Chemii Fizycznej. W 2003 roku 
otrzyma³em mo¿liwoœæ stworzenia nowej grupy naukowej 
w nowo powstaj¹cym Centrum Nanotechnologii w Bonn
(CAESAR), zajmuj¹cej siê tworzeniem i aplikacjami nanomateria³ów
do zastosowañ w elektronice i biomedycynie. Podczas mojego 
6-letniego kontraktu stworzy³em i wykszta³ci³em grupê ambitnych
ludzi z ró¿nych stron œwiata. Od tego czasu powsta³ mój nowy 
program badawczy, okreœlany jako prze³o¿enie wiedzy na prakty-
czne rozwi¹zania. W tym czasie napisa³em wiele patentów 
i opublikowa³em znaczn¹ iloœæ dobrze cytowanych artyku³ów. 
W rankingu Thomson-Reuters znalaz³em siê wœród stu najczêœciej
cytowanych chemików i materia³oznawców œwiata. Nie da siê
ukryæ, ¿e moja 74-ta w dziedzinie chemii i 83-cia w dziedzinie
materia³oznawstwa pozycja sprawi³y mi du¿¹ satysfakcjê. Jestem
tak¿e pe³en nadziei, ¿e rezultaty dzia³alnoœci powstaj¹cego na
Wydziale Fizyki UAM centrum nanobiomedycznego, bazuj¹cego
w du¿ej mierze na moim programie naukowym i strukturze Insty-
tutu CAESAR, równie¿ nie bêd¹ mierzone tylko w skali „nano”.
Od paŸdziernika 2010 wyk³adam na Wydziale Chemii jako 
„visiting professor”. Jedn¹ z naszych wspólnych, miêdzynaro-
dowych dzia³alnoœci jest koordynowany przeze mnie program
Erasmus, który dziêki du¿emu zaanga¿owaniu w³adz uniwersyteckich
i Wydzia³u Chemii bêdzie realizowany w lipcu w Pradze. 
W programie tym weŸmie udzia³ oko³o 40 studentów, z których 
20 to studenci z uczelni poznañskich. Wykszta³ci³em 12 doktorów,
co jest dla mnie powodem du¿ej satysfakcji. W swojej grupie
mia³em ju¿ m³odych uczonych 12 ró¿nych narodowoœci, m.in. 
z Polski, Niemiec Ameryki, Japonii, Chin, Australii...

Kontakt z Poznaniem pozosta³… 
Tak, i to owocny. Moje zwi¹zki z poznañskim œwiatem

naukowym zaczê³y siê od Politechniki Poznañskiej, a od roku
2002 jestem zwi¹zany z UAM. Zwi¹zki z tymi uczelniami 
przyczyni³y siê miêdzy innymi do wypromowania 6 doktorantów,
15 magistrantów i wielu uczestników szkó³, warsztatów i kursów.
Utrzymujê z Poznaniem sta³y zwi¹zek, szczególnie z nowo 
powstaj¹cym Wielkopolskim Centrum Zaawansowanych Technologii
pod kierownictwem wybitnego polskiego chemika prof. Bogdana
Marciñca. Akademicki Poznañ sta³ siê dla mnie impulsem do 
nawi¹zania szerokich kontaktów z wieloma oœrodkami naukowymi
w Polsce, myœlê tutaj z wdziêcznoœci¹ o poznañskim Uniwersytecie
Przyrodniczym i Uniwersytecie Ekonomicznym oraz instytutach
PAN w Poznaniu i Warszawie oraz Wojskowej Akademii 
Technicznej, aby wymieniæ te najwa¿niejsze kontakty.
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Wszystko zaczê³o siê w roku 1919, kiedy to prof.
Zdzis³aw Krygowski przyby³ ze Lwowa, a zajmowa³
siê funkcjami analitycznymi. Jego zas³ug¹, z której jest

powszechnie znany, jest wyuczenie na specjalnym seminarium
trzech kryptologów, którzy z³amali tajemnicê Enigmy. Po 10 latach
przyszed³ prof. Mieczys³aw Biernacki z Wilna, który zaszczepi³ 
tu problematykê równañ ró¿niczkowych zwyczajnych, która przez
jego ucznia, Zygmunta Butlewskiego, zosta³a przeniesiona do
Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej, potem Politechniki Poznañskiej.
Natomiast analiza funkcjonalna, która od zakoñczenia wojny sta³a
siê g³ównym przedmiotem zainteresowañ w Poznaniu, zosta³a
przywieziona tu przez prof. Orlicza, który zacz¹³ pracê w roku
1937, na pocz¹tku wojny wróci³ do Lwowa, sk¹d przyjecha³ 
w 1945 ze swoim uczniem Andrzejem Alexiewiczem i od tej daty
mo¿na mówiæ o szkole Orlicza w Poznaniu. 

Pocz¹tkowe lata poœwiêcono redagowaniu prac, które podczas
wojny zosta³y opracowane g³ównie przez Orlicza z Mazurem. 
To trwa³o d³ugo, ale w matematyce nie ma poœpiechu. Chyba

najs³ynniejszy z wyników tych dwóch panów, twierdzenie 
o zgodnoœci dla liniowych metod sumowalnoœci, opublikowane 
w roku 1933, zosta³o dowiedzione dopiero 21 lat póŸniej, w roku 1954.

Ju¿ od samego pocz¹tku zarówno Orlicz, jak i Alexiewicz pisali
prace w³asne i wspólne, a potem Orlicz wpad³ na pomys³, ¿eby
pisaæ wspólne prace ze swoimi m³odymi uczniami, co by³o dla
nich bardzo zbawienne, poniewa¿ uczyli siê nie tylko matematyki,
ale tak¿e tej kultury matematycznej. 

Bourbakiœci i jab³uszka
Ajaki by³ œwiatowy kontekst tego wszystkiego? Analiza funkcjonalna
to Hilbert. Jego imieniem mo¿na nazwaæ pierwsze 10 lat tej dyscypliny.
Nastêpne 10-lecie analizy funkcjonalnej mo¿na dedykowaæ 
Frigyesowi Rieszowi i do tych przestrzeni nawi¹za³ Banach. 
W Polsce - jeszcze nie w Poznaniu - przeszliœmy do analizy
funkcjonalnej pod koniec lat 20. i to pierwsze 10-lecie okaza³o siê
niezwykle bujne. W latach 30., 40. analiza funkcjonalna posz³a 
w dwóch kierunkach: szko³a lwowska i szko³a francuska - grupa

Matematyka 
jaka by³a
Trzeba by³o przynieœæ dodatkowe krzes³a, tyle by³o osób chc¹cych wys³uchaæ wyk³adu 
prof. Juliana Musielaka o matematyce poznañskiej u pocz¹tków XX wieku. Wszyscy wiedzieli, 
¿e by³ to okres „romantyczny”, jaki siê ju¿ nie powtórzy; przyci¹ga³a te¿ osoba ciesz¹cego siê
powszechn¹ sympati¹ prelegenta jako tego, który ze s³awami tamtego okresu bezpoœrednio
wspó³pracowa³. Prezentujemy skrócony wyk³ad prof. Musielaka. 

FOT. MACIEJ MÊCZYÑSKI
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Bourbaki. Pewne elementy myœlenia burbakistowskiego
wprowadzono do szko³y - by³a to nowa matematyka. Tu ma³a
anegdotka. Moje najm³odsze dziecko chodzi³o do szko³y w³aœnie
wtedy, kiedy zaczyna³o siê nauczanie nie od liczb, ale od zbiorów,
wiec poprosi³em: dziecko kochane, poka¿ mi swoje zeszyty, ja
chêtnie zobaczê, jak to wygl¹da. Ujrza³em takie jab³uszka 
malowane w obwodzie i to by³ zbiór jeden, drugi, a potem by³y
cyfra 1, 2 itd. i te¿ obok tych cyfr by³y jab³uszka. Zapyta³em, czy
te jab³uszka ko³o cyfr to s¹ te¿ zbiory? A dziecko siê zastanowi³o
i powiedzia³o: nie, to nie s¹ zbiory. A dlaczego? - zapyta³em.
Boœmy ju¿ skoñczyli zbiory - odpowiedzia³o z powag¹.

Odczyt prof. Robota
Po tej dygresji wróæmy do Poznania: tu toczy³a siê matematyka 
w stylu lwowskim. Alata 50. by³y bardzo interesuj¹ce: znalaz³a siê
wtedy grupa bardzo uzdolnionych studentów, którzy na serio
chcieli siê zajmowaæ matematyk¹. Odbywa³o siê wówczas 
seminarium, zwi¹zane z dzia³alnoœci¹ ko³a naukowego 
i to doprawdy by³o coœ niezwyk³ego: Zbigniew Semadeni, Jerzy
Czajsner, Kazimierz Gêba, Zbigniew Pawlaczyk, Przemys³aw
Zbijewski, który wybija³ siê na czo³o - niestety, zgin¹³ w górach.
Czajsner, Semadeni i Zbijewski zostali wkrótce asystentami, dla
Gêby nie starczy³o miejsca, wiêc dziœ prof. Gêba jest gdañszcza-
ninem. Do tej grupy do³¹czy³ trochê m³odszy Zbigniew Ciesielski. 

Ta grupa redagowa³a pismo primaaprilisowe, które co roku
wisia³o na wydziale. Bardzo stymuluj¹ce, bo mieli na wiele spraw
inne pogl¹dy i nie obawiali siê ich wyjawiaæ. Inna historyjka wi¹¿e
siê ze Zbigniewem Semadenim, który w pocz¹tkach lat 60. zosta³
sekretarzem poznañskiego oddzia³u PTM i uzna³, ¿e musi
rozruszaæ œrodowisko. Co tydzieñ odbywa³y siê bardzo swobodne
zebrania z herbatk¹, odczytem i dyskusj¹, a ludzie chodzili, bo tam
coœ wia³o, jakiœ ciekawy wiatr. Jeden z takich odczytów mia³
wyg³osiæ Jan Robot. Nikt nie zna³ takiego matematyka, ale dwóch
m³odych ludzi w bia³ych kitlach jednak wwioz³o tak¹ postaæ. Prof.
Robot przedstawi³ problem przestrzeni metrycznej matematyków.
Definicja bardzo prosta: odleg³oœæ matematyka od siebie jest 
0, odleg³oœæ dwóch matematyków, maj¹cych wspóln¹ pracê 
jest 1, itd. Oczywiœcie, nie by³a to jedna przestrzeñ metryczna: 
np. odleg³oœæ Alexiewicza od Banacha to by³o 3 itd. Prof. Robot
wprowadzi³ te¿ pojêcie gwiaŸdzistoœci matematyka czyli iloœci
matematyków, z którymi napisa³ pracê wspóln¹. GwiaŸdzistoœæ
prof. Orlicza by³a 18, a ostatnio sprawdza³em gwiaŸdzistoœæ 
Zbigniewa Ciesielskiego - wynosi 20. Takie dowcipy robiono.

Zamiast kamienio³omów
Trzeba powiedzieæ koniecznie o seminarium œrodowym, które
prof. Orlicz prowadzi³ w ramach zajêæ pracowni matematycznej
PAN. Ci, którzy pamiêtaj¹ te czasy, wiedz¹, ¿e ka¿dy na to 
seminarium przychodzi³. Bo co mianowicie mia³ robiæ m³ody
cz³owiek w latach 40 i 50, je¿eli jemu nie starczy³o pieniêdzy 
na rodzinê, a trudno wymagaæ, aby wszyscy matematycy byli 
celibatariuszami? Robi³ „kamienio³omy”. To by³o udzielanie
korepetycji, najbardziej fatalna rzecz, bo cz³owiek, który ma pra-
cowaæ naukowo i siê rozwijaæ, uczy rzeczy bardzo elementarnych
i ma³o efektywnie. PAN stworzy³a mo¿liwoœæ, ¿e szereg osób
dosta³o pó³ etatu, zamiast robiæ „kamienio³omy”.

Istnia³y inne, rozmaite kierunki na naszej matematyce:
metodologia nauk, któr¹ prowadzi³ po wojnie imigrant ze Lwowa
Kazimierz Ajdukiewicz, póŸniej Seweryna Romanowa, wreszcie
Tadeusz Batóg i oni robili bardzo ciekawe rzeczy. By³a analityczna
teoria liczb - to Stanis³aw Knapowski, W³odzimierz Staœ; statystyka
matematyczna: jej stymulatorem by³ Tadeusz Caliñski z Wy¿szej
Szko³y Rolniczej, a na uniwersytecie Miros³aw Krzyœko; by³a
grupa komputerowców, informatyków - bardzo szczêœliwie pokie-
rowana przez Micha³a Karoñskiego w kierunku gier losowych.
Chcia³bym na koñcu wspomnieæ o zak³adzie geometrii i topologii,
który jako jedyny nie mia³ kierownika. Pojawi³ siê w nim bardzo
wybitny Wojciech Pulikowski. Wszyscy byliœmy przekonani, ¿e 

o w³os, a napisze habilitacjê i zostanie kierownikiem, lecz - zgin¹³
w górach. Sytuacja by³a tragiczna, bo w tej dziedzinie bardzo 
trudno jest napisaæ pracê, wiêc niektórzy z tych ludzi odeszli, 
ale niektórzy siedzieli i przypominali mi Spartan w w¹wozie 
termopilskim: siedzieli, chocia¿ stracili nadziejê. Ale przeczekali 
i doczekali siê.

Amerykañski sen
Wa¿ne by³y wyjazdy. W USA by³o wielu profesorów z importu po
II wojnie œwiatowej, ale ¿eby sami rodowici Amerykanie mieli
zapa³ do matematyki, tego nie powiem. Obudzili siê, jak Gagarin
polecia³ w kosmos w 1961. Wtedy drzwi uniwersytetów
amerykañskich otworzy³y siê dla profesorów z Europy. Nasza 
reputacja by³a wówczas bardzo dobra i jeŸdziliœmy do tej Ameryki,
co by³o korzystne dla Amerykanów, bo uzyskiwali bardzo
dobrych matematyków i korzystne dla nas. U nas ca³y zak³ad
mieœci³ siê w jednym pokoju i naukowo nie bardzo mo¿na by³o
pracowaæ, bo jak jeden chcia³ o matematyce, to drugi o pogodzie,
a trzeci o polityce, a po tej pracy wraca³o siê do domu i... 
pra³o pieluszki. A w USA - w³asny gabinet do dyspozycji, 
biblioteka I jakoœci i pieni¹dze. 

Na wyjazd trzeba by³o dostaæ paszport s³u¿bowy, co nie by³o
³atwo, trzeba by³o kilka razy do tej Warszawy jeŸdziæ. W tej
Warszawie odpowiedni tam urzêdnik czy oficer zaczyna³: a czy
pan by nie zosta³ szpiegiem gospodarczym? Có¿ na to mo¿na by³o
powiedzieæ: przecie¿ ja jadê wy³¹cznie w celach naukowych. Niby
nie by³o jasno powiedziane, ¿e jak nie podpiszê, to nie pojadê, ale
taka paskudna atmosfera by³a i ja sobie musia³em powiedzieæ 
w pewnym momencie: podpiszesz czy nie podpiszesz? Wiêc sobie
powiedzia³em: nie podpiszê, najwy¿ej nie pojadê, ale niemal 
w przeddzieñ wyjazdu ten paszport siê znalaz³.

Chêtnie jeŸdzi³o siê do Niemiec zachodnich, a zw³aszcza do
Oberwohlfach, gdzie fundacja przez okr¹g³y rok organizowa³a
konferencje naukowe tygodniowe. Odpowiedzialny profesor
zaprasza³ 60 osób. Nie by³o ³atwo siê dostaæ, by³a opinia: jedzie do
Oberwohlfach, a wiêc coœ znaczy. Po kilku dniach od przyjazdu
p³acili diety. Problem polega³ na tym, ¿eby do¿yæ do tego momentu,
bo z Polski mo¿na by³o wtedy wywieŸæ tylko 10 marek. O kawie
nie by³o mowy, nawet o toalecie...

Wszystko to w pewnym momencie kompletnie straci³o znaczenie
- w roku 1990 wkroczyliœmy w inny œwiat.

Kolumny i piasek
Ale je¿eli wtedy na wielkiej konferencji matematycznej by³o kilku
ludzi z Polski, to dzisiaj jeden albo ¿aden. Krótko mówi¹c, ranga
polskiej matematyki spad³a. W moim przekonaniu winien jest
brak nadania odpowiedniego znaczenia du¿ej formie naukowej,
która w œwietle punktacji wypada niekorzystnie. Tymczasem aby
profesor napisa³ monografiê trzeba lat, w czasie których mo¿na
napisaæ 15 artyku³ów...

Matematyka polska to ksi¹¿ki. Banach, gdyby nie by³ napisa³
„Teorii operacji”, a tylko by³ autorem takich czy innych twierdzeñ,
to by w opinii œwiatowej by³ dobrym matematykiem, ale nie
genialnym. Jego ksi¹¿ka by³a na pierwszym miejscu w spisach
prac z analizy funkcjonalnej do roku 1958, przez 25 lat, dopóki nie
powsta³o kolejne wielkie dzie³o, którego zreszt¹ trzy podstawowe
zasady to trzy twierdzenia Banacha. Antoni Zygmund - dwa
olbrzymie tomy by³y podstaw¹ w pracach z teorii szeregów 
geometrycznych a¿ do lat 60. Stanis³awa Sachsa „Zarys teorii
ca³ki” - to ksi¹¿ka podstawowa w wielu pracach matematyków 
I kategorii; Kuratowski - „Topologie” to dwa grube tomy, ksi¹¿ka
Kaczmarza i Steinhausa z teorii szeregów oktogonalnych - takich
dzie³ teraz nie ma. Te ksi¹¿ki to by³y jakby kolumny w nauce, a to,
co teraz siê uprawia, to jakby piasek na pustyni: przyjdzie wiatr 
i rozwieje, przywieje inny piasek... Dochodzi do takich sytuacji:
ktoœ siê chcia³ habilitowaæ i przyniós³ spis swoich publikacji, który
sk³ada³ siê ze stu pozycji. Ale to by³a jedna praca, 100 razy 
powtarzana w ró¿nych wersjach... opr MAJ
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Poznañ wydaje siê byæ miastem starannie przez socjologów
przebadanym. Czy tak? 

Powiedzia³bym raczej badanym, ni¿ przebadanym. Faktycznie
mamy unikaln¹ tradycjê prowadzania badañ socjologicznych od
1928 roku. Tego nie ma ¿adne inne miasto w Polsce! Badania
rozpocz¹³ prof. Florian Znaniecki, potem powtórzy³ je prof. Janusz
Zió³kowski, a w latach 90. zajmowaliœmy siê nimi prof. Podemski i ja. 

S¹ wiêc trzy du¿e badania, wykonywane t¹ sam¹
metodologi¹, takimi samymi procedurami. Uda³o siê miasto
przekonaæ do regularnych diagnoz? 

Tak, najpierw podejmowano badania co cztery lata pod wspólnym
roboczym has³em: „¯ycie w Poznaniu”. W roku 2002 miasto pod-
pisa³o umowê z UAM o utworzeniu Centrum Badania Jakoœci ¯ycia.

To by³a zupe³nie nowa formu³a?
Niespotykana gdzie indziej. Tradycja podejmowania takich

przedsiêwziêæ pochodzi z Ameryki. Pozna³ tam j¹ Tomasz Kayser,
wiceprezydent Poznania i postanowi³ przenieœæ na nasz grunt.
Równoczeœnie Bank Œwiatowy zleca³ potê¿ny program badania
miast w Europie Œrodkowej, m.in. i polskich miast. Uda³o nam siê
wygraæ konkurs na realizacjê tego projektu i dziêki temu powsta³a
ta ca³a metodologia, na której opieramy siê dzisiaj. 
Na czym polega? 

Zak³ada, ¿e co roku jest wykonywane pe³ne badanie podsta-
wowych wskaŸników jakoœci ¿ycia, zaœ w drugim roku przygo-
towujemy monografiê jednej dziedziny. 

Co konkretnie siê bada? 
Mamy 12 dziedzin, takich jak: ocena subiektywna w³asnej sytuacji

¿yciowej, warunki mieszkaniowe, relacje s¹siedzkie, przestrzeñ
wokó³ miejsca zamieszkania, œrodowisko przyrodnicze w mieœcie,
bezpieczeñstwo publiczne, socjalne, s³u¿ba zdrowia, funkcjo-
nowanie instytucji edukacyjnych, zaanga¿owanie w spo³eczeñstwo
obywatelskie, komunikacja publiczna. Te dzia³y badane s¹ na dwa
sposoby. Po pierwsze „ogl¹damy” je w œwietle oficjalnych
statystyk, sprawozdañ. Na przyk³ad zwracamy uwagê na liczbê
miejsc w przedszkolach, liczbê ³ó¿ek szpitalnych 
na 10 000 mieszkañców itp. Równolegle robimy badania 
kwestionariuszowe, aby poznaæ subiektywne oceny mieszkañców
na dany temat. W tym roku badamy problem bezpieczeñstwa 
publicznego w mieœcie, robimy pe³n¹ diagnozê ze statystyk 
policyjnych, mówi¹ca o tym, jak w mieœcie jest. Z drugiej strony
badamy poziom poczucia bezpieczeñstwa u mieszkañców, jego
obraz w ich œwiadomoœci.

Audiodeskrypcja to czêœæ zajêæ 
w ramach studiów podyplomowych t³u-
maczenia audiowizualnego - mówi

prof. Teresa Tomaszkiewicz, specjalistka trans-
latoryki czyli przek³adu z ró¿nych jêzyków 
- studenci ucz¹ siê tam na przyk³ad zasad dub-
bingu czy tworzenia napisów do filmów. To
specyficzny rodzaj t³umaczenia. 

Tego te¿ trzeba siê uczyæ? Tak, bo widz 
w czasie ogl¹dania danej sceny bêdzie w stanie

przeczytaæ znacznie mniej, przeciêtnie o jedn¹
trzeci¹ mniej tekstu ni¿ mówi¹ bohaterowie -
trzeba wiêc stworzyæ komunikat krótszy, ale
przecie¿ dok³adny. W dubbingu z kolei bêdzie
razi³o widza, gdy bohater, rozpoczynaj¹c swoj¹
kwestiê szeroko otworzy usta, a dubbinguj¹cy
go aktor bêdzie rozpoczyna³ od s³owa, w którym
usta s¹ bardziej zaciœniête - trzeba wiêc dobraæ
odpowiednie s³owo. Co ciekawe, ta niezgod-
noœæ ruchu warg razi widza na pocz¹tku i na

koñcu kwestii, w œrodku - ju¿ nie. Na dodatek
zarówno dubbing, jak i napisy trzeba wgraæ tak,
by pasowa³y dok³adnie do zmieniaj¹cych siê
scen. To wszystko wymaga odpowiedniej
wiedzy, wyjaœnia prof. Tomaszkiewicz. W sean-
sie dla osób niewidz¹cych trzeba w œcie¿kê
dŸwiêkow¹ we w³asnym jêzyku wgraæ jeszcze
precyzyjnie opis tego, co dzieje siê na ekranie.

Audiodeskrypcja jest dziedzin¹ dynamicznie
rozwijaj¹c¹ siê na ca³ym œwiecie. Jej idea

Niczym japoñski wiersz
Có¿ prostszego ni¿ opisaæ komuœ, co dzieje siê na ekranie, gdy ogl¹damy film? Wystarczy spróbowaæ, 
a oka¿e siê, ¿e to sztuka nie³atwa. Na Wydziale Neofilologii UAM prowadzone s¹ badania i powstaje praca
doktorska temu zagadnieniu czyli audiodeskrypcji poœwiêcona.

Z prof. Ryszardem Cichockim
kierownikiem Centrum Badania
Jakoœci ¯ycia w Poznaniu 
rozmawia Jolanta Lenartowicz 

Jak siê ¿yje,
poznaniaku?
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I jaka jest ta jakoœæ ¿ycia poznaniaków? Jak wyniki z oficjal-
nego obrazu przek³adaj¹ siê na odczucia poszczególnych
osób? Co przede wszystkim zaskoczy³o badaczy? 

Problem polega na tym, ¿e obserwujemy zawsze rozbie¿noœæ
miêdzy tymi obrazami. Jeœli chodzi o obiektywne wskaŸniki, to
nie ma co kryæ, Poznañ jest miastem, które pod wzglêdem jakoœci
¿ycia mieœci siê zazwyczaj w pierwszej trójce miast w Polsce. 

A jakie ma plusy? Za co zdobywa punkty? 
Za infrastrukturê, za funkcjonowanie komunikacji publicznej 

- tu siê niewiele ró¿nimy od przeciêtnego europejskiego miasta.
Jeœli chodzi o warunki mieszkaniowe - jest relatywnie dobrze, 
w s³u¿bie zdrowia równie¿ - choæ narzekamy czêsto. Zupe³nie
dobrze Poznañ radzi sobie, jeœli chodzi o szkolnictwo i przedszkola.
Podobnie, gdy idzie o œrodowisko przyrodnicze. 

Jak Poznañ i ¿ycie w nim widz¹ sami mieszañcy w swoich
subiektywnych ocenach?

Zaskoczeniem by³o to, ¿e poznaniacy zupe³nie dobrze oceniaj¹c
swoj¹ sytuacjê obecn¹, równoczeœnie wyra¿aj¹ obawy, jeœli chodzi 
o lata nadchodz¹ce. Pesymizm cechuje ich, gdy myœl¹ o przysz³oœci.
S¹ w swym pesymizmie na jednym z pierwszych miejsc poœród
badanych miast.

Co cenimy, a czego siê boimy? 
Wysoko oceniamy ¿ycie rodzinne, znaczenie krêgu przyjació³.

Wysokie wskaŸniki uzyska³y relacje z miastem. Nawet jeœli na nie
narzekamy, nie ukrywamy, ¿e jest to nasze miasto, nasze miejsce.
Pojawiaj¹ siê te¿ paradoksy trudne do wyt³umaczenia. Otó¿
najczêœciej wskazywanym zagro¿eniem jest bezrobocie, a dzieje
siê tak w sytuacji, gdy problem ten w Poznaniu wystêpuje w stopniu
niewielkim. 

Wiêc sk¹d te obawy? 
Prawdopodobnie ma to zwi¹zek z silnym w Poznaniu etosem

pracy. Jest ona tu wielk¹ wartoœci¹. GroŸba jej utraty rodzi lêk.
Zagro¿eniem faktycznym, obiektywnym, ale i odczuwalnym by³
brak poczucia bezpieczeñstwa. To na szczêœcie, obiektywnie rzecz
bior¹c, maleje. Od czterech lat obni¿aj¹ siê wskaŸniki, okreœlaj¹ce
poziom przestêpczoœci. Dane statystyczne ³adnie to ilustruj¹.
Wzrasta poziom zaufania do instytucji zajmuj¹cych siê bezpie-
czeñstwem (wojsko, policja). Subiektywne poczucie 
bezpieczeñstwa te¿ roœnie, ale w tempie znacznie wolniejszym ni¿
spadek przestêpczoœci. Bardzo wysokie s¹ te¿ oczekiwania 
poznaniaków, dotycz¹ce spêdzania czasu wolnego, co wydawaæ

siê mo¿e dziwne u mieszkañców Poznania, zazwyczaj bardziej
pracuj¹cych ni¿ wypoczywaj¹cych. Wysokie oceny towarzysz¹
komunikacji publicznej za punktualnoœæ, czystoœæ, sprawnoœæ. Z³e
oceny zbiera zaœ jakoœæ nawierzchni ulic, drogi… Tak to w ogólnym
zarysie nasze miasto wygl¹da. 

Panie profesorze, kto czeka na wasze raporty, wnioski,
wskazówki? 

One s¹ w³asnoœci¹ miasta. Materia³y publikowane s¹ na
stronach Urzêdu Miejskiego. S¹ ³atwo dostêpne. Odbiorcami
musz¹ byæ przede wszystkim w³adze miasta, bo jest to dla nich
materia³ pomocny do zarz¹dzania strategicznego. Materia³y pe³ni¹
funkcjê przydatnych narzêdzi podczas ustalania i weryfikacji
strategii rozwoju miasta, przy konstruowaniu wieloletnich planów
finansowych, w badaniach diagnostycznych. Poza tym chodzi te¿
o to, by do wyników naszych badañ docierali sami mieszkañcy.
Wydawane wiêc s¹ zeszyty, publikuj¹ce kluczowe wskaŸniki 
dla miasta. Na ich podstawie mieszkañcy mog¹ utworzyæ w³asny
wizerunek jakoœci ¿ycia. Funkcjonuj¹ przecie¿ dwa obrazy miasta.
Ten oficjalny, u³adzony, optymistyczny i z drugiej strony obraz
medialny, przerysowany, czarniejszy ni¿ rzeczywistoœæ, wspieraj¹cy
siê g³ównie aferami i sensacj¹, nierzadko zdecydowanie niechêtny
swojemu miastu. Chodzi o to, ¿eby miêdzy tymi biegunami
mieszkañcy mogli dostrzec obraz mo¿e nieco ch³odny, ale oparty
na badaniach: faktach i konkretach. 

A radni czerpi¹ z waszej m¹droœci? 
Tak, siêgaj¹ po nasze opracowania. Dotychczasowe doœwiad-

czenia naszego Centrum wykorzystywane te¿ bêd¹ w dalszej 
perspektywie. Wkrótce podobne badania prowadzone bêd¹ 
w Krakowie, a potem Poznañ i Kraków uczestniczyæ bêd¹ w bada-
niach pilota¿owych z perspektyw¹ objêcia nimi ca³ego kraju 

Czy badania, o których rozmawiamy, ujmowa³y równie¿
problem stereotypów, funkcjonuj¹cych w Poznaniu i na
temat Poznania?

Uwzglêdniæ tu trzeba dwa aspekty. Nale¿y rozró¿niæ to, jak my
siebie widzimy i jak widz¹ nas inni. My na przyk³ad widzimy
siebie jako gospodarnych inni - jako sk¹pych; my mówimy
„jesteœmy roztropni”, a inni nazywaj¹ nas ma³o przedsiêbiorczy-
mi, bez polotu. I tak dalej, i tak dalej. Nie maj¹ te¿ Poznaniacy
wysokiego stopnia innowacyjnoœci, boj¹ siê ryzyka. Z obcymi nie
walcz¹, ale utrzymuj¹ wobec nich ch³odny dystans. Du¿e badania
na temat stereotypów wœród poznaniaków w³aœnie koñczymy.
Warto by i o tym wkrótce porozmawiaæ. 
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pojawi³a siê w 1981 roku w USA. W Polsce
pierwszy taki seans odby³ siê 27 listopada 2006
roku - by³ to film"Statyœci". PóŸniej równie¿
serial "Rancho" ukaza³ siê w wersji dla osób
niewidz¹cych lub s³abo widz¹cych. Powstaje te¿
projekt, aby przygotowaæ kanon 24 polskich
komedii z audiodeskrypcj¹. 

Najwiêkszym problemem jest wybór, co z
danej sceny trzeba opisaæ i jak, by zosta³a zrozu-
miana - mówi prof. Tomaszkiewicz - Trzeba np.
uwzglêdniæ elementy wa¿ne w danej kulturze.
Jest te¿ kwestia opisu kolorów: osoba, która
straci³a wzrok zazwyczaj pamiêta kolory, ale
osoba niewidoma od urodzenia? Dla niej
wa¿niejsz¹ informacj¹ bêdzie na przyk³ad, ¿e
suknia bohaterki jest z materia³u cienkiego i
lej¹cego siê, tak by mog³a pod³o¿yæ pod obraz
znane sobie dotykowe wra¿enia. Podobne
niuanse dotycz¹ przek³adu dla osób nies³ysz¹-
cych: je trzeba informowaæ w napisach, ¿e s³y-

chaæ dzwonek telefonu, zbli¿aj¹ce siê kroki itp. 
¯eby ten przek³ad z jêzyka osoby, której

wszystkie zmys³y s¹ sprawne na jêzyk osoby,
która nie widzi lub nie s³yszy by³ pomyœlny,
konieczne s¹ badania, dziêki którym mo¿na
bêdzie poznaæ, jak osoby niepe³nosprawne
odbieraj¹ ró¿ne"przek³ady". Przez takie badania
okaza³o siê np. ¿e w filmach dla ma³ych dzieci
planszê z lektorem jêzyka migowego trzeba
umieszczaæ w œrodku dziej¹cej siê akcji, bo
ma³e dzieci nie s¹ inaczej w stanie œledziæ
równoczeœnie i akcji i t³umaczenia. 

Pewne standardy audiodeskrypcji przygo-
towa³ oœrodek bia³ostocki. Ich autorzy, za
Joelem Snyderem, prezesem Amerykañskiego
Towarzystwa Audiodeskrypcji, porównuj¹
pracê audiodeskryptora do sztuki haiku:
zwiêz³ych, minimalistycznych japoñskich wier-
szy, których tekst sk³ada siê na wyrazisty, poje-
dynczy obraz, namalowany jak najmniejsz¹

liczb¹ s³ów. Autorzy zalecaj¹ deskryptorom
tak¿e ods³uchanie œcie¿ki dŸwiêkowej filmu bez
obrazu, by zrozumieæ, co trzeba opowiedzieæ,
by uzupe³niæ informacje, p³yn¹ce z dialogów,
odg³osów i muzyki. 

Rozwijamy zajêcia z audiodeskrypcji dlatego,
¿e prawie milion osób w Polsce to osoby
niewidome i niedowidz¹ce - mówi prof.
Tomaszkiewicz - a liczba ich bêdzie siê zwiêk-
szaæ tak¿e w zwi¹zku ze starzeniem siê
spo³eczeñstwa. Profesjonalni audiodeskryptorzy
bêd¹ potrzebni nie tylko w kinach, ale tak¿e w
galeriach artystycznych czy przy oprowadzaniu
po zabytkach. W dobie cywilizacji obrazkowej,
gdy wszystko ³atwo mo¿na pokazaæ, upada
sztuka opowiadania, malowania obrazów
s³owami - tak¿e dlatego opanowanie zasad
audiodeskrypcji mo¿e okazaæ siê interesuj¹ce
dla nauczycieli, dziennikarzy czy pisarzy. 

Maria Rybicka 
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To rzeczywiœcie uznaæ mo¿na za uniwersyteckie œwiêto, bo
widome i widoczne skutki tamtego dnia w uczelni
pozostan¹ na zawsze. G³ównie jako nowa naukowa dzielnica

uniwersytecka na Morasku, obejmuj¹ca Wydzia³ Fizyki, Matematyki,
Biologii, Nauk Geograficznych i Geologicznych, Wydzia³ Nauk
Politycznych i Dziennikarstwa, halê sportow¹, Wydzia³ Chemii…
To na razie - mówi pos³anka Krystyna £ybacka, absolwentka 
uniwersytetu, która sta³a wówczas na czele walcz¹cych o ustawê
wielkopolskich parlamentarzystów.

Niektórzy mówi¹, ¿e to by³ prawdziwy cud, gdy grupa poli-
tyków o zró¿nicowanych wielce pogl¹dach, koncepcjach rozwoju,
ideach, zostawiaj¹c partyjne legitymacje w szatni, skonsolidowa³a
swoje dzia³ania w walce o uniwersytet. Tak, uniwersytet mia³ i ma
szczêœcie do przyjaŸni z parlamentarzystami. 

Zadecydowa³y tu dobre kontakty z kolejnymi w³adzami rektorskimi,
które potrafi³y stworzyæ dobre lobby dla swoich zamierzeñ. Niemniej
faktem jest, ¿e grupa wielkopolskich parlamentarzystów ma swoj¹,
powiedzmy, specyfikê - dodaje £ybacka - Potrafimy siê spieraæ 
w rozmaitych kwestiach, wyra¿aæ sobie nawzajem dezaprobatê,
ale gdy trzeba przedsiêwzi¹æ coœ naprawdê wa¿nego, jesteœmy
razem. Zazdroszcz¹ nam tego inne regiony. Próbowa³y nas
naœladowaæ Gdañsk, Toruñ… 

Jednak¿e w trakcie entuzjastycznego prowadzenia programu
(planowano go w oparciu o ceny z 2004 roku) i tutaj da³ znaæ 
o sobie kryzys gospodarczy, co w po³¹czeniu z wieloma przeciw-
noœciami rozmaitej natury znacznie utrudni³o proces inwestycyjny.
Nast¹pi³ miêdzy innymi znaczny wzrost cen materia³ów i us³ug
budowlanych. W latach 2004-2008 wzros³y koszty budowy, ponadto
podniesiono podatek od towarów i us³ug VAT… Te i inne jeszcze

Ta cykliczna konferencja jest organizowana
w Poznaniu przez Wydzia³ Fizyki UAM
i Instytut Fizyki Molekularnej PAN co

trzy lata. Przewodnicz¹cymi konferencji byli
profesorowie Roman Micnas (UAM) i Bogdan
Idzikowski (IFM PAN). 

Prawie 300 uczestników z kraju i z zagranicy
mog³o wys³uchaæ 31 wyk³adów plenarnych
wyg³oszonych przez zaproszonych, wybitnych
naukowców z Europy, Ameryki i Azji oraz

zaprezentowaæ swoje osi¹gniêcia w formie krót-
kich wyk³adów i podczas dwóch sesji plaka-
towych. Spoœród wyk³adowców wymieniæ
nale¿y m.in. wybitnych japoñskich specjalistów
w dziedzinie spintroniki Sandamichi Maekawê
(Tokai) i Hideki Ohno (Sendai), jak równie¿
Jacka Furdynê z Uniwersytetu w Notre Dame 
w stanie Indiana, specjalistê w dziedzinie laserów
pó³przewodnikowych. George A. Sawatzky
z Vancouver przybli¿y³ uczestnikom konferencji

najnowsze tlenkowe materia³y magnetyczne,
Colin Lambert z Lancaster University wyjaœni³
zagadnienia najnowszych struktur wêglowych,
natomiast D. A. Tennant z Berlina i B. Coqblin 
z Orsay skupiali siê na bardzo specjalistycznych
i skomplikowanych zagadnieniach wspó³czesnej
fizyki. David J. Sing z Oak Ridge zaprezentowa³
wybrane zagadnienia, dotycz¹ce stanu nadprze-
wodz¹cego w zwi¹zkach ¿elazowych. Wœród
wyk³adowców z Polski byli m.in. zajmuj¹cy siê

przyczyny mia³y niekorzystny wp³yw na termin rozpoczêcia
zadañ inwestycyjnych i na ich kosztowniejsz¹ realizacjê. 
Finansowa ko³dra zaczê³a byæ przykrótka. 

Zaniepokojone tym w³adze UAM od roku 2008 roku zwraca³y
siê do Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego o waloryzacjê
programu. Przedtem jednak, po przeprowadzeniu analiz, po wielu
dyskusjach uczelnia sama dokona³a niezbêdnych w tej mierze
ograniczeñ. Ale i tak z dok³adnych obliczeñ wynika³o, ¿e do
pomyœlnego zrealizowania programu brakuje blisko 190 mln. z³.
Racjonalnym wyjœciem w tej sytuacji, po zrewaloryzowaniu
kosztów, by³o wyd³u¿enie programu do roku 2015. 

O podjêcie stosownych w tej mierze dzia³añ znów podjêli walkê
wielkopolscy parlamentarzyœci. Do reprezentowania wniosko-
dawców w pracach nad projektem nowelizacji ustawy pos³owie
wielkopolscy wskazali na gor¹cych orêdowników waloryzacji
programu, pos³ów Waldy Dzikowskiego i Paw³a Arndta. 

- Nie by³y to starania proste. Wielokrotnie jeŸdziliœmy, zw³aszcza
z pos³em Arndtem do Warszawy, na spotkania, rozmowy…
Przekonywaliœmy niestudzenie, ¿e ca³oœciowa realizacja programu
spowoduje zdecydowane polepszenie warunków prowadzenia
badañ naukowych oraz kszta³cenia studentów i doprowadzenie
tych warunków do poziomu standardów europejskich, co 
w znacznym stopniu wp³ynie na atrakcyjnoœæ ca³ego szkolnictwa
wy¿szego w Polsce - przypomina Dzikowski. 

- Zrealizowanie unikatowego programu, obejmuj¹cego swoim
zasiêgiem Poznañ oraz Kalisz i Pi³ê, pozwoli na wzrost konkuren-
cyjnoœci Wielkopolski oraz na kszta³cenie m³odzie¿y na
najwy¿szym uniwersyteckim poziomie, a ponadto przysporzy tym
regionom w sposób bezpoœredni i poœredni dodatkowych miejsc

Noblista goœciem PM ‘11
Prof. Peter Andreas Grünberg, laureat Nagrody Nobla za odkrycie zjawiska gigantycznego magnetooporu,
wykorzystywanego m.in. do odczytu danych cyfrowych z miniaturowych twardych dysków, by³ goœciem
XIII. miêdzynarodowej konferencji Physics of Magnetism 2011 (27.06-1.07).

W przyjaŸni 
z parlamentarzystami
Pó³ ¿artem mówi siê, ¿e nasz uniwersytet ma swoje szczególne, choæ nieoficjalne œwiêto. Jest nim… 22 lipca. 
A to dla upamiêtnienia dnia, w którym w roku 2004 Sejm RP przyj¹³ ustawê o programie wieloletnim „Uniwersytet
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu 2004-2011”. To by³o jak otwarcie wjazdu na autostradê ku lepszej przysz³oœci.
Œrodki, które z tego tytu³u mia³y wp³ywaæ z bud¿etu pañstwa do UAM w latach 2004-2011, 
zaplanowano wówczas na 311 mln z³.



pracy - argumentowali zgodnie wielkopolscy pos³owie. Powiod³o
siê. Oko³o 190 milionów zapewni³o uniwersyteckiemu budowaniu
spokój 

Kolejny raz zewrzeæ szyki dla wspólnej walki o dobro uniwersytetu
(i nie tylko) przysz³o parlamentarzystom wielkopolskim, kiedy
rozpoczê³a siê szeroka dyskusja na temat nowej ustawy o szkol-
nictwie wy¿szym, kiedy to uda³o siê wprowadziæ do nowego
prawa niemal 60 procent poprawek postulowanych przez Senat
UAM, a potem przejêtych przez KRASP. By³y to kwestie
szczególnie wa¿ne dla nas, Wielkopolan, ze wzglêdu na tak zwane
oœrodki zamiejscowe. W projekcie ministerialnym przewidywano
ich likwidacjê. W naszym uniwersytecie wywo³a³o to du¿o
niepokoju, bior¹c pod uwagê fakt, ¿e jesteœmy w kraju uczelni¹,
która tych oœrodków ma najwiêcej, bo 6. Problem ten nie dotyczy³
ca³ego krajowego œrodowiska - oprócz nas tylko £odzi, Olsztyna 
i Lublina. Trudno by³o zatem w tych kwestiach znaleŸæ szeroki
front poparcia. 

Po negocjacjach z ministerstwem, w wyniku kompromisu
stanê³o na tym, ¿e zosta³a przyjêta poprawka do przepisów przej-
œciowych. Zasada siê nie zmieni - w 2012 oœrodki zamiejscowe,
które nie przekszta³c¹ siê w wydzia³y, skazane bêd¹ na wygaœniêcie.
Istota zmiany polega na tym - wyjaœnia prof. Krzysztof Krasowski,
prorektor UAM, uczestnik negocjacji, ¿e w szczególnie uzasadnio-
nym przypadku, bior¹c od uwagê dotychczasowe nak³ady na
infrastrukturê, na jakoœæ kadry i nauczania, ten termin mo¿e zostaæ
przed³u¿ony przez ministra, przy czym w poprawce nie ustala siê
terminu granicznego. Bêdzie to rozstrzygane na podstawie
wniosku uczelni o uzyskanie takiego przed³u¿enia. Tak wiêc 
w przypadku Pi³y czy Gniezna decyzje bêd¹ indywidualne. Jeœli

chodzi o S³ubice, to Collegium Polonicum ma sytuacjê szczególn¹,
wynikaj¹c¹ z tego, ¿e jest to hybryda: w czêœci jednostka wspólna
UAM i EUVwe Frankfurcie nad Odr¹, w czêœci oœrodek zamiejscowy.
Gdyby pierwsza wersja projektu z 30 marca ubieg³ego roku
zosta³a przyjêta, przewiduj¹ca likwidacjê jednostek wspólnych,
groŸba likwidacji zawis³aby tak¿e nad Collegium Polonicum. Na
szczêœcie uda³o siê znów dziêki dobrej wspó³pracy z wielkopolskimi
parlamentarzystami przywróciæ w ustawie nowelizuj¹cej instytucjê
jednostki wspólnej i w tym stanie nic ju¿ nie zagra¿a dalszej 
dzia³alnoœci Collegium Polonicom. 

Mamy przed sob¹ kolejn¹ bataliê - podkreœlaj¹ i w³adze UAM
i parlamentarzyœci. Chodzi o to, aby w œlad za znowelizowan¹
ustaw¹ posz³y zmiany, dotycz¹ce uposa¿enia pracowników
naukowych. Dlatego te¿ Senat ju¿ w listopadzie zwróci³ siê do
Komisji Edukacji Nauki i M³odzie¿y Sejmu RP z proœb¹ o wsparcie
dzia³añ na rzecz lepszych p³ac dla naukowców. Chodzi³o o to, by
wesprzeæ starania zmierzaj¹ce do nowelizacji artyku³u 151 ustawy
„Prawo o szkolnictwie wy¿szym”, tak aby wysokoœæ przeciêtnego
miesiêcznego wynagrodzenia w uczelni publicznej w poszczególnych
grupach pracowników nie by³a okreœlana w relacji do tak zwanej
kwoty bazowej, a do prognozowanego, przeciêtnego miesiêcznego
wynagrodzenia brutto w gospodarce, ustalanego na dany rok 
w ustawie bud¿etowej. To spowodowaæ mo¿e, ¿e bêdziemy mieli
zapewnion¹ kilkunastoprocentow¹ podwy¿kê - powiedzia³ 
prof. Bronis³aw Marciniak, rektor UAM. 

Uniwersytet nasz zwróci³ siê z apelem do pos³ów i senatorów,
aby doceniaj¹c wagê sprawy, poparli ideê szybkiej nowelizacji
wspomnianego artyku³u. Bêd¹ zabiegaæ. Dla uniwersytetu. 
I innych. Jolanta Lenartowicz 
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pó³przewodnikami ferromagnetycznymi Tomasz
Dietl z Instytutu Fizyki PAN w Warszawie czy
Józef Spa³ek z UJ i Karol I. Wysokiñski 
z UMCS, znawcy m.in. teorii nadprzewodnictwa
i spintroniki w nanostrukturach.

Ka¿dy wyk³ad koñczy³ siê dyskusjami, które
przenosi³y siê w kuluary. Wiele komentarzy
dotyczy³o pokazanych przez prof. Maekawê
zdjêæ zniszczonej przez ostatnie trzêsienie 
ziemi autostrady w Sendai, odbudowanej po… 
7 dniach. 

Po raz pierwszy konferencji towarzyszyli
wystawcy specjalistycznego sprzêtu laborato-
ryjnego. Zaprezentowany zosta³ tak¿e projekt
SPINLAB ( Krajowe Centrum Nanostruktur
Magnetycznych do Zastosowañ w Elektronice
Spinowej), bêd¹cy konsorcjum szeœciu polskich
laboratoriów, finansowanych z funduszy Unii
Europejskiej. MAJ

Profesorowie Peter Grünberg i Jacek Furdyna 
podczas rozmowy na Kampusie Morasko

FOT. MACIEJ MÊCZYÑSKI
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Podejmowane w ramach projektu dzia³ania ogniskuj¹ siê
wokó³ problematyki wczesnej stymulacji rozwoju dziecka 
i zale¿noœci procesu rozwoju od jakoœci otoczenia fizy-

cznego i spo³ecznego. Rdzeniem projektu realizowanego w latach
2009 - 2012 jest psychometryczna i przede wszystkim kulturowa
adaptacja dwóch narzêdzi, pozwalaj¹cych oceniæ wartoœæ stymu-
lacyjn¹ najbli¿szego otoczenia, w którym wychowuje siê dziecko
- amerykañskiego kwestionariusza HOME (Home Observation
for Measurement of the Environment Inventory) oraz portugal-
skiego kwestionariusza AHEMD (Affordances in the Home 
Environment for Motor Development). 

Realizacja w/w ustawy stanowi du¿e wyzwanie dla psychologii
i pedagogiki, wy³¹czaj¹c opiekê nad ma³ymi dzieæmi z gestii
resortu zdrowia i k³ad¹c podstawowy nacisk na wczesn¹ edukacjê
dziecka oraz wspomaganie funkcjonowania jego rodziny, jako
podstawowego i najwa¿niejszego w tym wczesnym okresie ¿ycia
dziecka œrodowiska rozwoju. 

Powoduje to, ¿e z now¹ si³¹ dochodzi do g³osu z jednej strony
problem w³aœciwej diagnozy zasobów dziecka, w tym diagnozy
jego potrzeb rozwojowych, co jest szczególnie trudne w sytuacji
najm³odszych dzieci oraz zasobów opiekunów dziecka - natural-
nych w rodzinie i opiekunów zawodowych, a tak¿e jakoœci
otoczenia fizycznego i spo³ecznego. Z drugiej strony jest to prob-
lem kszta³towania gotowoœci i umiejêtnoœci opiekunów w zakre-
sie optymalnego z punktu widzenia potrzeb dziecka stymulowania
i wspierania jego rozwoju.

Mimo powszechnie podkreœlanego znaczenia tego najw-
czeœniejszego okresu w ¿yciu cz³owieka, do tej pory nie by³y 
w Polsce prowadzone kompleksowe, interdyscyplinarne i zakrojone
na du¿¹ skalê badania dotycz¹ce tego tematu. Brak jest oryginal-
nych narzêdzi polskich, nie zosta³y równie¿ zaadaptowane 
kwestionariusze i skale oceny jakoœci przestrzeni rozwoju dziecka,
u¿ywane na œwiecie. 

Znaczenie i efekty projektu
Znaczenie realizowanego w Instytucie Psychologii UAM projek-
tu mo¿na widzieæ w trzech obszarach: 

- teoretycznym: integracja odmiennych perspektyw badaw-
czych (psychometria, spo³eczna psychologia rozwoju, psycholo-

gia spo³eczna, psychologia œrodowiskowa), co mo¿e daæ asumpt
to wygenerowania dalszych, d³ugofalowych dzia³añ zwi¹zanych z
doskonaleniem narzêdzi diagnostycznych, odnosz¹cych siê do
wczesnego okresu rozwoju; 

- spo³eczno-edukacyjnym: opracowanie narzêdzi do diagnozy
stymulacyjnej wartoœci œrodowiska rozwoju ma³ych dzieci w pol-
skich warunkach (HOME-Pl i AHEMD-Pl) oraz jednoczeœnie
opracowanie wytycznych dla wspomagania rozwoju, szczególnie
w przypadku niektórych grup dzieci, jak np. dzieci z grup ryzyka
i dzieci z ró¿nymi ograniczeniami sprawnoœci,

- praktycznym: stworzenie zestawu rekomendacji dla rodziców
ma³ych dzieci, lekarzy-neonatologów, po³o¿nych i pielêgniarek
œrodowiskowych, a tak¿e dla psychologów, zajmuj¹cych siê tzw.
wczesn¹ interwencj¹, a przede wszystkim dla zatrudnianych w
¿³obkach czy klubach dzieciêcych opiekunów ma³ych dzieci,. 

Niezwykle istotny od pocz¹tku prac nad projektem cel to
wprowadzenie do œwiadomoœci spo³ecznej znaczenia roli
otoczenia fizycznego i spo³ecznego jako istotnego wyznacznika
przebiegu i efektów procesu rozwoju dziecka we wczesnym okre-
sie ¿ycia. Wyniki projektu bêd¹ upowszechniane poprzez pub-
likacje naukowe i popularno-naukowe, konferencje, seminaria i
warsztaty edukacyjne. Szczegó³owa informacja o nich
zamieszczana bêdzie na stronie Instytutu Psychologii www.psy-
chologia.amu.edu.pl. Wyniki bêd¹ popularyzowane tak¿e poprzez
media (TV, radio, popularne periodyki dla rodziców). 

Jednym z wa¿niejszych sposobów upowszechniania wyników
projektu bêdzie ich wykorzystanie w procesie przygotowywania i
przeprowadzania szkoleñ opiekunów ¿³obków i klubów dzieciê-
cych we wspó³pracy Instytutu Psychologii UAM z Fundacj¹ Roz-
woju Dzieci im. Jana Amosa Komensky'ego w Warszawie. 

dr Karolina Appelt, prof. Anna I. Brzeziñska, 
prof. El¿bieta Hornowska
Instytut Psychologii UAM

Projekt badawczy nr 0588/B/H03/2009/37, realizowany w Instytucie Psychologii UAM 
w latach 2009-2012, finansowany przez MNiSW pt.: Adaptacja narzêdzi do diagnozy
jakoœci otoczenia fizycznego i spo³ecznego dzieci w wieku od 6 do 36 miesi¹ca ¿ycia.
Kierownik projektu: prof. El¿bieta Hornowska. Zespó³: prof. Anna I. Brzeziñska, dr Karolina
Appelt, dr Katarzyna Kaliszewska-Czeremska.

Ma³e dziecko 
i jego otoczenie 
Ma³e dziecko 
i jego otoczenie 

W zwi¹zku z uchwalon¹ w lutym przez Sejm RP Ustaw¹ o opiece nad dzieæmi w wieku do lat 3 toczy siê obecnie dyskusja
spo³eczna nam formami opieki i wspierania rozwoju ma³ych dzieci. Ustawa reguluje funkcjonowanie ¿³obków oraz nowej
instytucji - klubów dzieciêcych, a tak¿e okreœla, na jakich zasadach mog¹ byæ zatrudniani opiekunowie ma³ych dzieci. 
W Instytucie Psychologii podjêto wa¿n¹ z tego punktu widzenia inicjatywê, realizowan¹ w ramach projektu badawczego
pt. Adaptacja narzêdzi do diagnozy jakoœci otoczenia fizycznego i spo³ecznego dzieci w wieku od 6 do 36 miesi¹ca ¿ycia. 

FOT. RAFA£ WIŒNIEWICZ
Dzieñ Dziecka w Kolegium Europejskim w GnieŸnie
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Pierwszy wyk³ad, dr. hab. Roberta Pietrzaka - „CO2 a efekt
cieplarniany - manipulacja medialna czy rzeczywista groŸba”
przyci¹gn¹³ g³ównie osoby zainteresowane tematyk¹

ochrony œrodowiska. Mia³ sk³oniæ do dyskusji na temat tego, czy
efekt cieplarniany faktycznie jest skutkiem gospodarczej dzia³al-
noœci cz³owieka i emisji do atmosfery dwutlenku wêgla. Uwa¿am,
¿e dr Pietrzak powinien mieæ ten wyk³ad co tydzieñ w innej szkole,
¿eby te bzdury o efekcie cieplarnianym i limitach dwutlenku wêgla
wybiæ ludziom z g³ów. Szczególnie, ¿e robi on to w sposób niezwykle
subtelny, podaj¹c wy³¹cznie fakty - mówi dr Karol Kacprzak. 
Co z nich wynika? Choæby to, ¿e w wyniku zesz³orocznej erupcji
wulkanu Eyjafjallajokull na Islandii, wydzieli³o siê niemal tyle
dwutlenku wêgla, ile wynosi roczna produkcja œwiatowa wszystkich
ga³êzi przemys³u.

Toksyczni przestêpcy
Dr Karol Kacprzak swój wyk³ad „Zbrodnia i chemia. 
O toksykologii s¹dowej” wyg³osi³ 20 kwietnia. Przedstawi³
miêdzy innymi „galeriê trucicieli”, obejmuj¹c¹ zawiedzione lub
pazerne niewiasty oraz psychopatycznych trucicieli mê¿czyzn.
Omówi³ kilka klasycznych dla toksykologii s¹dowej spraw, 
a tak¿e udowodni³, ¿e wykrywanie trucizn w dzisiejszych czasach
sta³o siê niezwykle ³atwe. Rozwój toksykologii s¹dowej

spowodowa³, ¿e nie jest to ju¿ skuteczny sposób na za³atwianie
porachunków czy przyspieszenie dziedziczenia. Pionierem w tej
dziedzinie by³ James Marsh, którego test na obecnoœæ arszeniku,
wykonany w 1836 roku, spowodowa³ lawinê badañ w zakresie
wykrywania trucizn, przyczyniaj¹c siê wydatnie do spadku 
zainteresowania truciem. Eksperyment Marsha, a tak¿e wykry-
wanie talu oraz morfiny mo¿na by³o tak¿e zobaczyæ na tym
wyk³adzie. 

Kinetyczne pu³apki
Wczeœniej odby³ siê wyk³ad „Molekularne maszyny” dr. Marcina
Kwita, na którym poruszone zosta³y kwestie technologii
przysz³oœci, takich jak komputery kwantowe czy bramki logiczne.
W maju z kolei mo¿na by³o wys³uchaæ wyk³adu „Od eksplozji do
korozji - o kolizjach cz¹steczek i kinetyce chemicznej”. 
Na wyk³adzie zaprezentowano dwieœcie pu³apek na myszy, które
by³y modelem omawianych zjawisk kinetycznych. By³o to
prawdziwe show!

Organizatorzy powtórzyli sukces wyk³adów z poprzednich lat,
choæ niedoœcignionym liderem pozostaje wyk³ad „Chemia mi³oœci”
dr. Karola Kacprzaka, który z powodu nadmiaru chêtnych trzeba
by³o powtórzyæ w drugim terminie. 

Filip Czeka³a
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Z chemi¹ mamy do czynienia wszêdzie - przekonuj¹ pracownicy Wydzia³u Chemii 
na naszym uniwersytecie. Od pocz¹tku marca do po³owy maja przeprowadzili 
oni otwarte wyk³ady z cyklu „Chemia w wielu wymiarach”, na których prezentowali
wp³yw tej dziedziny nauki na wszelkie sfery naszego ¿ycia. 

Czujesz tê chemiê?
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Achodzi³o o powstaj¹cy na naszej uczelni regulamin ochrony
i korzystania z w³asnoœci intelektualnej, oczywiœcie obejmu-
j¹cy znacznie szerszy wachlarz zagadnieñ ni¿ ten przytoczony

przez prof. Guliñskiego gor¹cy przyk³ad. W nowym roku aka-
demickim projekt regulaminu trafi do powszechnej dyskusji. Przygo-
towuje go 4-osobowy zespó³, w sk³ad którego wchodzi mec. Ryszard
Brudkiewicz, prawnik i ekonomista, absolwent UAM i UEP, partner
w jednej z kancelarii poznañskich, Wojciech Lisiecki, rzecznik paten-
towy UAM, dr in¿. Karol Lityñski z Warszawy, kieruj¹cy Centrum
Innowacji FIRE, cz³onek rady naukowej NCN oraz Jacek Wajda 
z Uczelnianego Centrum Innowacji i Transferu Technologii UAM,
koordynator zespo³u. Jak widaæ, w tym gronie s¹ doœwiadczeni prak-
tycy, od lat ze sob¹ wspó³pracuj¹cy i spotykaj¹cy siê na konferencjach
ochronie w³asnoœci intelektualnej poœwiêconych. 

Projekt regulaminu jest ju¿ na ukoñczeniu - musi jeszcze przejœæ
przez senack¹ komisjê prawn¹ , zanim zostanie poddany pod dyskusjê
spo³ecznoœci akademickiej. Bêdzie dostêpny i na stronie internetowej
i przedstawiany na planowanych zebraniach. Sk³adaæ siê bêdzie 
z trzech czêœci: samego regulaminu, spisu zasad i procedur komer-
cjalizacji wyników badañ naukowych i prac rozwojowych oraz pakietu
za³¹czników, gdzie bêd¹ przyk³ady umów, oœwiadczeñ, wniosków itp.

Chcemy, ¿eby sam regulamin by³ prosty i jasny - mówi Jacek Wajda
- i planujemy dodatkowo wydanie krótkiego przewodnika, który
bêdzie zawiera³ omówienie najwa¿niejszych zapisów i wskazówki.
Jest ju¿ najwy¿szy czas, by taki regulamin przygotowaæ - z jednej
strony jest rosn¹ce zainteresowanie ochron¹ w³asnoœci intelektualnej,
zw³aszcza w naukach przyrodniczych, z drugiej strony. 

Co wzbudzi³o w czasie prac nad regulaminem najwiêcej dyskusji?
Sporo rozmawialiœmy o procedurach wewnêtrznych m.in. jak
postêpowaæ, ¿eby nie naraziæ na szwank interesu w³asnego i uczelni,
do kogo siê zwróciæ o pomoc zg³aszaj¹c nowatorskie rozwi¹zanie; kto
powinien pomagaæ naukowcom w tym pierwszym stadium. Uznaliœmy
ostatecznie, ¿e nie powinno siê mno¿yæ stanowisk, ale stworzyæ jasne

i precyzyjne procedury. Za³o¿eniem jest, aby funkcje pierwszego
kontaktu pe³ni³y wyznaczone osoby na wydziale oraz wyspecjali-
zowane s³u¿by uniwersyteckie, a mianowicie Uczelniane Centrum
Innowacji i Transferu Technologii oraz rzecznik patentowy UAM
- mówi Jacek Wajda. Proponujemy powo³anie te¿ komisji rektorskiej
ds. w³asnoœci intelektualnej, która bêdzie opiniowaæ bardziej
z³o¿one lub wymagaj¹ce wiêkszego zaanga¿owania finansowego
przypadki. Komisja liczy³aby 7 osób, z czego z urzêdu wchodzi³by
prorektor ds. nauki. Wpowo³ywanej przez rektora komisji zasiada³yby
osoby, znaj¹ce specyfikê rynku i nauki, dopuszcza siê mo¿liwoœæ
powo³ania 2 osób spoza UAM. Ponadto, w obradach komisji
uczestniczyliby jako eksperci bez prawa g³osu rzecznik patentowy
UAM i radca prawny. Dopiero na tym etapie sprawa trafia³aby do
prorektora ds. wspó³pracy z gospodark¹. To on dysponowa³by
finansami, maj¹cymi u³atwiæ komercjalizacjê czy op³aciæ b¹dŸ
rozszerzyæ ochronê patentow¹.

Sporo czasu i uwagi w czasie prac nad regulaminem wymaga³y
same definicje. Na przyk³ad, co to jest dobro intelektualne UAM?
Co rozumie siê pod pojêciem komercjalizacji? Jak definiuje siê
korzyœci zwi¹zane z wykorzystaniem dóbr, w tym intelektualnych?
Kto to jest sponsor? 

W regulaminie zostanie dok³adnie okreœlone te¿, jaki udzia³ 
w zyskach z komercjalizacji zastosowanego rozwi¹zania maj¹
jego autorzy, a jaki uczelnia. Jacek Wajda spodziewa siê, ¿e ten
w³aœnie temat mo¿e wywo³aæ najwiêcej dyskusji wœród pracowników
naukowych. MAJ
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Myœl
trzeba chroniæ

Prof. Jacek Guliñski, prorektor UAM, wywo³a³ konsternacjê na spotkaniu z doktorantami, 
pytaj¹c, czy - oprócz spraw materialnych - naprawdê nie interesuje m³odych naukowców to, 
co robi siê na uniwersytecie dla ochrony w³asnoœci intelektualnej, a wiêc na przyk³ad, 
jak siê broniæ przed „dopisywaniem” siê do ich prac utytu³owanych zwierzchników?

Wiedza o ochronie w³asnoœci intelektualnej w polskim
œrodowisku naukowym jest niewielka. St¹d np. bardzo
powszechny b³¹d przedwczesnego czy raczej beztroskiego
upubliczniania nowatorskich rozwi¹zañ.
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Krzysztof Trybuœ
Autor przedstawia romantyczny projekt
przekszta³cania historii w pamiêæ, siêgaj¹c do
tekstów Mickiewicza, S³owackiego i Norwida,
by zrozumieæ lepiej tamt¹ epokê poetów,
poszukuj¹cych wzoru kulturowej ci¹g³oœci 
w czasie dziejowej katastrofy.

Marta Karasiñska
Miasto-bohater, Ja-Miasto prowadzi swoj¹
narracjê, pokazuje w³asn¹ to¿samoœæ, 
odkrywa osobist¹ historiê. Ksi¹¿ka stanowi
próbê wnikliwej analizy dramaturgii 
po 1989 roku na podstawie najnowszych
badañ z krêgu kultury miasta.

Marek Hendrykowski
Ksi¹¿ka ukazuje siê w 90-lecie urodzin 
re¿ysera. To pierwsze syntetyczne 
opracowanie ca³okszta³tu dzia³alnoœci 
filmowej Andrzeja Munka, którego twórczoœæ
wzbudza coraz wiêksze zainteresowanie 
tak w Polsce, jak i na œwiecie. 

Prace, zaplanowane na kilka lat, bêd¹ siê
toczyæ w dolinie rzeki Anthemountas,
gdzie zlokalizowano kilkadziesi¹t

stanowisk z epoki br¹zu. Najbardziej spektaku-
larne z nich zwane s¹ przez miejscowych
mieszkañców tumbami. S¹ to wzniesienia, które
powsta³y wskutek dzia³alnoœci cz³owieka.
Ludzie mieszkali w takich miejscach przez setki
lat, buduj¹c domy z gliny, które po zu¿yciu
tworzy³y górn¹ warstwê, gdzie sadowiono
nastêpne domy. W efekcie na równinie wyrasta³a
sztuczna góra, jak pokazuje za³¹czona rycina.
Archeologów interesuje przede wszystkim
znaczenie tumb w strukturze osadniczej ludnoœci,
zamieszkuj¹cej dolinê w epoce br¹zu. Dla
badaczy z Poznania równie istotny jest aspekt
kontaktów miêdzy stref¹ egejsk¹, a Europ¹ Œrod-
kow¹. Pó³nocne wybrze¿a Morza Egejskiego s¹
pod tym wzglêdem kluczowym obszarem badañ.

Archeolodzy zamierzaj¹ skupiæ siê przede
wszystkim na badaniach nieinwazyjnych 
z zastosowaniem wielu nowoczesnych metod,
jak badania geomagnetyczne, badania

powierzchniowe czy analizy dotycz¹ce zmian
krajobrazu kulturowego.

Badania w dolinie Anthemountasa reali-
zowane s¹ w ramach umowy o wspó³pracy
miêdzy UAM a Uniwersytetem Arystotelesa 
w Salonikach. Obie uczelnie wspó³dzia³aj¹ z XVI
Eforatem Staro¿ytnoœci Pradziejowych i Klasy-
cznych w Salonikach - jest to grecki odpowiednik

urzêdu konserwatora zabytków w naszym kraju.
O pierwszych wynikach badañ powiadomimy

na ³amach „¯ycia Uniwersyteckiego” zaraz po
powrocie.

Janusz Czebreszuk
Kierownik Pracowni Archeologii 

Œródziemnomorskiej Epoki Br¹zu Instytutu
Prahistorii UAM 
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NNowoœci wydawnicze
Serdecznie zapraszamy do zapoznania siê z najnowsz¹ ofert¹ Wydawnictwa UAM,
dostêpn¹ na www.press.amu.edu.pl. Szczególnie polecamy wydane ostatnio ksi¹¿ki
z zakresu szeroko pojêtej humanistyki.
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Archeolodzy wyruszaj¹ do Grecji
Po raz pierwszy nasz uniwersytet prowadziæ bêdzie badania archeologiczne w Grecji.
We wrzeœniu tego roku archeolodzy z Instytutu Prahistorii rozpoczynaj¹ je na pó³nocy
tego kraju w okolicach Salonik. 

Widok 
na jedn¹ z tumb
w dolinie rzeki
Anthemountas
w Macedonii
Centralnej. 



Na kampus droga prowadzi przez las.
Kiedy autobus skrêca, by zaraz
otworzyæ drzwi wszystkim studentom,

wysiadam tylko ja i Maciej, fotoreporter. Pustka.
Pojedyncze osoby spaceruj¹ z wózkami, gdzieœ
tam ktoœ czyta ksi¹¿kê, biegaj¹ psy. ̄ ycie jakby
stanê³o w miejscu. Nawet jest gdzie postawiæ
samochód, bo zwykle parkingi pêkaj¹ 
w szwach. 

Ruch w barze
Grupa osób siedzi przed Wydzia³em Biologii.
Wyliczaj¹ co jeszcze trzeba zrobiæ tego lata. 
- Pojedziemy nad morze, mo¿e do Dar³owa.
- A bo ja wiem, lepiej bêdzie chyba w Tatry.
Pochodzimy, pozwiedzamy, mo¿e trochê schud-

niemy - œmieje siê Daria, która od paŸdziernika
zacznie studia w budynku za swoimi plecami. 
- Teraz trzeba siê nacieszyæ wakacjami - wyjaœnia.
- No i zobaczyæ gdzie siê bêdzie studiowa³o.
Pokonujemy kilka schodów. Za drzwiami
wydzia³u s³uchaæ jedynie alarm przeciw-
po¿arowy. - Ale ha³as - mówi portier. - Nawet 
nie wiem dlaczego alarm siê w³¹czy³. Przecie¿
nic siê nie dzieje. Rzeczywiœcie. Mimo tego, ¿e
dziekanat otwarty, zainteresowania brak. Nagle,
gdzieœ z oddali, s³ychaæ gwar. - Poproszê kawê.
A co dziœ na obiad? Jakiœ zestaw? - padaj¹ pyta-
nia. Zapach œci¹ga nas do tutejszego baru, gdzie
na sam¹ myœl o obiedzie a¿ œlinka leci. Patrzymy.
Jeden stolik wolny. Reszta zajêta. Studenci 
ze smakiem wci¹gaj¹ kolejnego ziemniaka. 

- Czêsto przychodzimy tutaj coœ zjeœæ - mówi
Darek. - Polecamy, pyszne potrawy.

Politolodzy na wakacjach
Kolejny jest Wydzia³ Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa. Po prawej stronie, na wielkiej
tablicy, powieszono listy rankingowe. Czasem
ktoœ zajrzy, przeczyta. Po korytarzach wydzia³u
wieje tylko wiatr. Nawet ludzi nie ma. - Jak przy-
chodz¹ to na ogó³ w zwi¹zku z obronami i dyplo-
mami - rzucaj¹ panie z dziekanatu. - A tak to
mamy zdecydowanie mniejszy ruch. No, ktoœ
zajrzy czasem zapytaæ o warunki rekrutacji czy
przyjdzie po wpisy. Nawet w soboty mamy
nieczynne. I tak do koñca wakacji.

Po ksi¹¿kê do prawników
Tramwajem, z pêtli osiedla Jana III Sobieskiego,
zaje¿d¿amy do centrum miasta. A tu, jak zwykle,
mnóstwo ludzi. Czêœæ spaceruje w poszukiwaniu
cienia, by schroniæ siê przed s³oñcem. Czêœæ
skrêca na Wydzia³ Prawa i Administracji.
Idziemy za nimi. Za pêtl¹ d³ugich korytarzy
wychodzimy wprost na drzwi od zag³êbia
ksi¹¿kowego. - Proszê pani, bo zgubi³am gdzieœ
kartê, czy uda mi siê unikn¹æ kary? - pada
pytanie przy okienku. Panie przez kilka dobrych
minut t³umacz¹, co zrobiæ w takiej sytuacji.
Rozgl¹damy siê. Panuje tu klimat typowo waka-
cyjny. Wypo¿yczalnia i czytelnia czynne
wyj¹tkowo od 9.00 do 14.30. I tak do 30 wrzeœ-
nia. - Rzeczywiœcie jest mniejszy ruch, choæ we
wtorki prze¿ywamy oblê¿enie - mówi¹ zza 
szklanego okna wypo¿yczalni Ma³gorzata 
i Renata, pracownice. - Wszystko dlatego, ¿e s¹
dy¿ury wyk³adowców. Studenci zwykle przy-
chodz¹ podbiæ karty obiegowe. Czasem coœ
wypo¿yczaj¹. W wakacje - ponadprogramowo 
- s³u¿¹ tak¿e za informacjê studenck¹. - Przed
chwil¹ by³ tata jednego ze studentów, który pyta³
o wyniki egzaminów - œmiej¹ siê kobiety. - A my
przecie¿ nie posiadamy takich informacji.

Historyczne poprawki
Id¹c dalej ulic¹ Œwiêty Marcin dochodzimy do
Wydzia³u Historycznego. - Nie ma ruchu. Proszê
zobaczyæ. Wyda³em dziœ zaledwie czterdzieœci
kluczy. Zwykle, w trakcie roku akademickiego,
wydajê dziennie ponad sto - mówi Zbyszek,
portier, który uwa¿a ¿e lipiec jest zdecydowanie
martwym miesi¹cem, jeœli chodzi o przep³yw
ludzi. - Najwiêcej studentów jest od po³owy
wrzeœnia. Czasem musimy zamkn¹æ drzwi od
portierni, ¿eby porozmawiaæ. Taki jest ha³as.
Mimo œrodka lipca Asia i Justyna musia³y
przyjœæ na uczelniê. - Ja za³atwiam obiegówkê,
¿eby móc odebraæ dyplom - mówi Asia. Justyna
z kolei musia³a przyjœæ dopilnowaæ spraw 
w zwi¹zku z wymian¹ studenck¹. 

Wchodzimy na pierwsze piêtro. Pod jednym 
z gabinetów ciemno. Kilkunastu studentów
siedzi na pod³odze nerwowo przerzucaj¹c notatki
zerkaj¹c na zegarek. - To ju¿ kolejna poprawka 
z historii myœli ekonomicznej. Tym razem
jesteœmy przygotowani na sto procent. Kiedy za
drzwiami wyk³adowcy coœ siê dzieje, wszyscy
milkn¹. - To kto idzie na pierwszy ogieñ?

Joanna Ma³ecka-Synoradzka
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Droga do kampusu uniwersyteckiego dziœ jakby pusta. I ta piesza, 
i ta dla zmotoryzowanych. Autobus linii numer 98 te¿ jakoœ bez pasa¿erów.
Przed poszczególnymi wydzia³ami s¹ ludzie, ale raczej wypoczywaj¹. 
Nie ma stresu. Nikt nigdzie nie biegnie. Choæ zdarzaj¹ siê wyj¹tki…
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Sztutowo to dziœ typowa letniskowa miejs-
cowoœæ nadmorska. Wyró¿nia siê tym, ¿e
w latach 1939-1945 w jej bezpoœrednim

s¹siedztwie ulokowano obóz koncentracyjny,
którego liczbê ofiar szacuje siê na 65 tysiêcy
osób. Po 1945 wieœ Stutthof zmieni³a nazwê na
Sztutowo i znalaz³a siê w granicach administra-
cyjnych Polski. Zacz¹³ siê nowy rozdzia³ lokalnej
historii, do wsi zaczêli przybywaæ osadnicy 
z terenów Polski po³udniowo - wschodniej, a tak¿e
ludnoœæ repatriowana z Kresów Wschodnich
i przesiedlona w ramach Akcji Wis³a. Nowi
mieszkañcy stanêli przed koniecznoœci¹ „oswojenia
krajobrazu", stopniowo dowiaduj¹c siê o tym, 
co zdarzy³o siê w s¹siedztwie ich nowych
domów i gospodarstw.

Jak siê mieszka w bezpoœrednim s¹siedztwie
miejsca tak naznaczonego przez historiê? Czy
codzienny widok komina krematorium mo¿e
zobojêtnieæ? Czy obecni mieszkañcy znaj¹ 
historiê przedwojenn¹ swojej miejscowoœci i czy
znaj¹ rodziny mieszkaj¹ce kiedyœ w ich domach?
Jak wygl¹da³o powojenne organizowanie siê
spo³ecznoœci lokalnej? Jak zachowuj¹ siê turyœci
odwiedzaj¹cy miejsce pamiêci? Na te i wiele
innych pytañ próbowali znaleŸæ odpowiedzi
uczestnicy drugiej edycji projektu Sztutowo 
czy Stutthof? Reporta¿e z terenu, realizowanej 
w terminie 20-28 maja 2011 roku. Projekt jest
wspólnym przedsiêwziêciem Muzeum Stutthof
oraz pracowników, doktorantów i studentów

naszego uniwersytetu. W ramach partnerskiej
umowy przewidziano prowadzenie badañ, 
a tak¿e opublikowanie zbioru reporta¿y.
Wspó³praca pomiêdzy Instytutem Etnologii 
i Antropologii Kulturowej oraz Zak³adem
Antropologii Literatury z Instytutu Filologii 
Polskiej obejmowa³a przeprowadzenie czêœci
warsztatowej, a tak¿e czêœci terenowej. Inter-
dyscyplinarny zespó³ uzupe³nili studenci kulturo-
znawstwa i kognitywistyki z UAM oraz studentki
politologii z Uniwersytetu Gdañskiego. 

Warsztaty rozpoczê³y siê od zwiedzenia
Muzeum Stutthof oraz zapoznania siê z histori¹
powstania i funkcjonowania KL Stutthof, 
a uczestników oprowadza³ Marcin Owsiñski,
kierownik dzia³u oœwiatowego Muzeum Stutthof.
Kolejne dwa dni uczestnicy obje¿d¿ali wsie,
po³o¿one w pobli¿u. W ramach warsztatów
Spo³ecznoœæ lokalna a historia wsi ¿u³awskich
przygotowanych przez dr Annê Weronikê Brzeziñ-
sk¹ (IEiAK), poszukiwano œladów dawnych,
przedwojennych mieszkañców, a tak¿e informacji
nt. funkcjonuj¹cego PGR-u. Efektem owych
poszukiwañ by³o przygotowanie i zaprezen-
towanie etiud fotograficznych, zatytu³owanych
„Tradycja krajobrazie” oraz „Koniec œwiata”.
Kolejn¹ czêœæ warsztatów stanowi³ wyk³ad 
pt. Pamiêæ / narracja / etyka przygotowany przez
Ma³gorzatê Wosiñsk¹ (IEiAK). Kolejny dzieñ
zosta³ poœwiêcony bardziej polonistycznej 
perspektywie. Sylwia Karolak (IFP) przepro-

wadzi³a warsztaty dotycz¹ce prezentacji Zag³ady
w polskiej literaturze. Studenci pracowali na tek-
stach Zofii Na³kowskiej i Tadeusza Borowskiego,
w których wzmiankowany by³ KL Stutthof.
Nastêpnie dr B³a¿ej Warkocki (IFP) opisa³ 
poetykê reporta¿u i eseju. Ostatnim etapem by³y
Warsztaty reporterskie przygotowane przez 
dr Nataliê Bloch (IEiAK), podczas których
uczestnicy analizowali konkretne teksty reporter-
skie i eseje. 

Po warsztatach uczestnicy przez kolejne dni
zbierali materia³ do reporta¿y. Co nas zaintere-
sowa³o? Budynek starej szko³y w Sztutowie;
nowy pomnik postawiony w s¹siedztwie koœcio³a
w Stegnie; nieformalna kobieca grupa wsparcia,
dzia³aj¹ca w jednej z wsi; niesamowite historie 
o podziemnych tunelach i korytarzach, którymi
rzekomo uciekali wiêŸniowie z obozu; wspom-
nienia przedwojennej mieszkanki wsi; budynek
starej cegielni; relacje pomiêdzy gmin¹ 
a muzeum; przewodnicy, oprowadzaj¹cy
wycieczki po Muzeum Stutthof, codzienna praca
w muzeum…

Finalnym efektem projektu ma byæ ksi¹¿ka 
z reporta¿ami i esejami studentów, uk³adaj¹ca siê
w rodzaj specyficznej - merytorycznej, ale atrak-
cyjnej czytelniczo - sztutowskiej monografii. Przez
ca³y czas trwania projektu uczestnicy pisali bloga
na stronie Muzeum Stutthof www.stutthof.pl.

dr Anna Weronika Brzeziñska
dr B³a¿ej Warkocki
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Sztutowo czy Stutthof? 
Reporta¿e z terenu
Interdyscyplinarnoœæ mo¿e mieæ ró¿ne oblicza. My chcieliœmy sprawdziæ, co mo¿e wynikn¹æ ze wspó³pracy
etnologów i polonistów. Tak narodzi³ siê projekt Sztutowo czy Stutthof. Reporta¿e z terenu.
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cisza, s³ychaæ by³o jedynie g³osy pozosta³ych cz³onków wyprawy.
Do tego gwi¿d¿¹cy przez powybijane okna wiatr, skrzypi¹ce
drzwi, trzask pêkaj¹cego pod stopami szk³a - tak by³o w ka¿dym
budynku w Prypeci. Atmosferê grozy w szpitalu zwiêksza³
pozostawiony medyczny sprzêt. Metalowe ³ó¿ka. Stó³ operacyjny.
Fotel ginekologiczny. Dzieciêcy rower. Szafka pe³na leków.
£ó¿eczka dla noworodków na oddziale po³o¿niczym. Na
pod³odze znaleŸliœmy "Kijowsk¹ Prawdê" z 23 kwietnia 1986r. 
- trzy dni przed katastrof¹. Z siedmiu szpitalnych budynków
zobaczyliœmy dwa. Kolejny punkt - szko³a. Budynek czêœciowo
zawalony - nie by³o sensu wchodziæ. Przez okno zajrzeliœmy do
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Odacie wybudowania osiedla przypomina znajduj¹cy siê
przy wjeŸdzie do miasta pomnik „Prypeæ 1970”. Zatrzy-
mujemy siê na „moœcie œmierci”. To z niego mieszkañcy

przygl¹dali siê po¿arowi w elektrowni, nieœwiadomie przyjmuj¹c
ogromne dawki promieniowania. Do otoczonego drutem kolcza-
stym osiedla pracowniczego wpuszcza nas wartownik. By³o to
pe³ne zieleni, idealne socjalistyczne miasto, wybudowane niemal
w ca³oœci z wielkiej p³yty. ¯adnej cerkwi - komuniœci nie wierz¹
w Boga. W zamian takie atrakcje, jak basen czy weso³e
miasteczko - szczyt marzeñ dla wiêkszoœci mieszkañców ZSRR.
Widaæ, ¿e pracownicy elektrowni atomowych nale¿eli do finan-
sowej czo³ówki. W mieœcie, przygotowuj¹cym siê do pochodu
pierwszomajowego w 1986r., natkn¹æ siê mo¿na na portrety 
Lenina i porzucone transparenty. Na latarniach wisz¹ radzieckie
gwiazdy, a nad miastem na dachach 16-piêtrowych wie¿owców
góruj¹ sierp i m³ot. Promieniowanie jest tu jednak niskie - wynosi mniej
wiêcej tyle, ile w Warszawie - œrednio oko³o 0,4 mikrosiwertów/godz. 

Dziewiêæ godzin eksploracji to zdecydowanie za ma³o na
zwiedzenie 50-tysiêcznej Prypeci.

Zaroœniête szare miasto, w którym spora czêœæ zdewastowanych
budynków grozi zawaleniem, robi niesamowite wra¿enie. Opustosza³e
obiekty i zniszczone, porzucone rzeczy codziennego u¿ytku to
widok, z jakim mo¿na zetkn¹æ w ka¿dym budynku. 

Szpital po perypetiach
Pierwszego dnia eksploracji zobaczyliœmy obiekty na obrze¿ach
miasta. Punkt pierwszy - szpital. Betonow¹ drog¹ dostaliœmy siê
do budynku; po drodze czyha³o na nas kilka otwartych studzienek
- tu tak¿e grasuj¹ z³omiarze. Weszliœmy do œrodka. Wszêdzie

Miasto
duchów
Prypeæ - idealne miasteczko radzieckie. 
Elektrownia atomowa „Czarnobyl” da³a temu
50-tysiêcznemu miastu ¿ycie, by po szesnastu
latach je brutalnie przerwaæ. Ewakuowana
pó³torej doby po awarii Prypeæ stanowi 
dziœ swoisty skansen socjalizmu.

Widok na miasto z dachu 16-piêtrowego wie¿owca
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œrodka i ruszyliœmy dalej. Kinoteatr „Prometeusz”. Dwupiêtrowy
budynek, a ju¿ na parterze kapa³a na nas woda z dachu. Weszliœmy
do wielkiego, ciemnego pomieszczenia. Zrobiliœmy zdjêcia 
z fleszem i na podgl¹dzie patrzyliœmy, gdzie siê znajdujemy. To
by³a scena. Jeszcze kilka zdjêæ i udaliœmy siê do weso³ego
miasteczka - symbolu Prypeci. Na placu wielki diabelski m³yn,
góruj¹cy nad ca³ym miastem. Nieopodal autodrom. Kierownica
jednego z samochodzików le¿a³a na œrodku placu, podobnie jak
³ódka z jednej z karuzel. Wszystko metalowe, czyli wysoko
napromieniowane. Tu po raz pierwszy wpadliœmy na graffiti z serii
„ludzie - cienie”, jednego z kilkunastu w ca³ym mieœcie. Na koniec
pierwszego dnia - kilkupiêtrowy dom handlowy „Jubileuszowy”.

Czas stoi w miejscu
Drugiego dnia pogoda nas nie rozpieszcza³a - padaj¹cy deszcz
solidnie nas zmoczy³. Zaczêliœmy od domu kultury „Energetyk”.
By³o tu wszystko dla duszy i cia³a. Scena, sala gimnastyczna, 
biblioteka, z której pozosta³y tylko porozrzucane na pod³odze
ksi¹¿ki. By³ nawet wydzia³ propagandy z ogromnymi wizerunkami
radzieckich przywódców. Kolejne punkty: centrum handlowe,
poczta, wie¿owiec. Regulamin pozwala wchodziæ maksymalnie
do drugiego piêtra. Wejœcie na dach i obejrzenie panoramy miasta
jest jednak zbyt kusz¹ce, by nie naginaæ przepisów. Klatka
schodowa prowadzi³a przez balkony. Im wy¿ej, tym ich stan
pozostawia³ coraz wiêcej do ¿yczenia. Do tego otwarte szyby

wind. Jeden fa³szywy ruch i mo¿na spaœæ. Uda³o siê - na dachu
seria zdjêæ i spojrzenie na „Oko Moskwy”, czyli znajduj¹cy siê za
miastem radar Duga 2. Awaria w elektrowni zniszczy³a w jednej
chwili znajduj¹ce siê na nim urz¹dzenia elektryczne. Nastêpny
punkt - basen „Lazurowy”. Na jego dachu zegar - stan¹³ o godzinie
1:24.

Stamt¹d d³u¿sza wêdrówka do znajduj¹cych siê na uboczu
ogromnych zak³adów „Jupiter”, w których potajemnie przerabiano
paliwo j¹drowe. Dalej komisariat milicji, stra¿ po¿arna i kolejna
podstawówka. Przed ni¹ natknêliœmy siê na karuzelê, w œrodku
której wyros³o drzewo. Wewn¹trz szko³y obrazki z „Wilkiem 
i zaj¹cem”, opustosza³e klasy, maski przeciwgazowe czy kronika
klasowa, pe³na socjalistycznych akcentów. Wychodz¹c, minêliœmy
porzucone na ziemi lalki - przedsmak kolejnego punktu - przedszkola.
Spoœród wielu w Prypeci, wybraliœmy „Z³oty kluczyk”. W œrodku
zabawki pomieszane z maleñkimi maskami przeciwgazowymi.
Ju¿ w przedszkolach uczono dzieci, jak maj¹ zachowywaæ siê 
w przypadku ataku amerykañskiego, imperialistycznego wroga.
Wœród lalek rozpoznajemy g³ównego bohatera bajki „Z³oty
kluczyk”, pajacyka Buratino - radzieck¹ odpowiedŸ na zachodniego
Pinokia. Eksploracjê zakoñczyliœmy podobnie, jak zaczêliœmy 
- wizyt¹ w klinice dzieciêcej. Wsiedliœmy do autobusu i, zahaczaj¹c
po drodze o opuszczon¹ stacjê kolejow¹ w Janowie, opuœciliœmy
strefê. To co w niej zobaczyliœmy, zapamiêtamy jednak na d³ugo.

Filip Czeka³a

NASZ UNIWERSYTET
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AAula koncertowa
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• Choæ nie potrafiê zaakceptowaæ filharmonicznego zwyczaju
obdarzania ka¿dego koncertu osobnym tytu³em - niekiedy bez
sensu, lubiê natomiast programy i cykle tematyczne. Wówczas tytu³
np. „Mi³osne przygody Don Juana” (3. VI) dla wieczoru muzyki,
inspirowanej t¹ postaci¹, wydaje siê w pe³ni uzasadniony. Filharmonia
bowiem stworzy³a tym samym okazjê repetycji i przeœledzenia 
s³ynnych przygód na przestrzeni stuleci. Od fragmentu barokowego
baletu Chr. W. Glucka, poprzez najs³ynniejsze w literaturze muzycz-
nej dzie³o o Don Juanie W. A. Mozarta - z uwertur¹ operow¹ i trzema
ariami basowymi. Muzykê XX. stulecia reprezentowa³ popularny
poemat symfoniczny R. Straussa, a wspó³czesn¹ formê - 12-minu-
towy melodramat, utwór specjalnie zamówiony u poznañskiej kom-
pozytorki Lidii Zieliñskiej. Solist¹ by³ Wojciech Gierlach, œpiewak
dobrze znany na polskich i zagranicznych scenach. 

• Znakomity zespó³ wokalny „Affabre concinui”, ju¿ po raz trzeci
urz¹dzi³ swym miejscowym wielbicielom „A cappella Poznañ 
Festival”, zapraszaj¹c kilka podobnych grup z kraju i z zagranicy.
Koron¹ interesuj¹cych konfrontacji by³ pierwszy wystêp w Polsce
(5. VI) czterech Brytyjczyków „The London Quartet - Cantabile” 
z show muzyczno - teatralnym.

• Albrecht Mayer, pierwszy oboista filharmoników berliñskich,
artysta po prostu doskona³y, by³ bohaterem koncertu Filharmonii
(10.VI). Dawno ju¿, a mo¿e nigdy dot¹d, nie goœciliœmy tej miary
mistrza gry na oboju. Omal na wstrzymanym oddechu s³uchaliœmy
w jego wykonaniu Koncertu C-dur W. A. Mozarta z nadzwyczajnym
wspó³brzmieniem naszej orkiestry pod batut¹ Marka Pijarowskiego.
Po entuzjastycznej reakcji sali - solista i orkiestra odwzajemnili siê:
obojow¹ wersj¹ Andante z Koncertu…fletowego W.A. Mozarta, 
a potem A. Mayer sam uraczy³ nas jeszcze poruszaj¹cym
pocz¹tkiem Bachowskiej Kantaty BWV 156. Poniewa¿ by³ to 100.
Koncert Targowy (pierwszym w 1947 r. w tej samej auli dyrygowa³
Zygmunt Latoszewski), a Targi Poznañskie obchodz¹ w³aœnie 90-lecie
swego istnienia, dr Andrzej Byrt, prezes MTP, piêknym s³owem
przywita³ s³uchaczy, podkreœlaj¹c fakt wiêzi i przenikania siê 
w wizytówkach naszego miasta materii i ducha.

• Cztery dni póŸniej (14. VI) aula UAM by³a miejscem g³ównych
targowych uroczystoœci jubileuszowych z udzia³em prezydenta RP.
Ich dodatkowe uœwietnienie stanowi³ znów znacz¹cy akcent muzyczny
w postaci (kolejnego na tej estradzie) wystêpu znakomitego pianisty
Ingolfa Wundera. Austriak, laureat II nagrody na ubieg³orocznym
Konkursie Chopinowskim - jak pamiêtamy, jedna z najwiêkszych
osobowoœci tego turnieju - wykona³ z filharmonikami poznañskimi
pod dyr. M. Pijarowskiego, Koncert e-moll Chopina. 

• Równie¿ znakomitych solistów mia³a i tym razem na swym 
koncercie (12. VI) Orkiestra Kameralna PR „Amadeus” Agnieszki
Duczmal. 18-letni Japoñczyk Fumiaki Miura, zwyciêzca Konkursu
w Hanowerze w 2009 r. i laureat prawie wszystkich mo¿liwych 
na tym turnieju nagród specjalnych, popisa³ siê Koncertem A-dur 
nr 5 W.A. Mozarta, a Francuz Florent Heau - Koncertem na klarnet
i orkiestrê smyczkow¹ z harf¹ i fortepianem Aurona Coplanda. 
Po tym utworze, dedykowanym Benny Goodmanowi, klarnecista
doda³ znany temat legendarnego jazzmana, tworz¹c z tego bisu
prawdziwy show.

• Filharmonia (17. VI) oficjalnie zakoñczy³a 64. sezon artystyczny
bardzo mocnym akordem. Koncert D-dur J. Brahmsa wybornie
zagra³a Sarah Chang. 30-letnia Amerykanka z koreañskimi
korzeniami (matka kompozytorka, ojciec skrzypek), nale¿y dzisiaj
do œwiatowej elity wiolinistów. Gra³a wczeœniej, ni¿ potrafi³a
mówiæ. Nie uczestniczy³a w ¿adnym konkursie. Wielk¹ karierê
otworzy³ splot szczêœliwych przypadków. Zachwyci³ siê ni¹
Menuhin. Od Isaaca Sterna ma instrument: Guarnieriego del Gesu
z 1717 r. Wystêpuje z najwybitniejszymi dyrygentami i solistami
(uprawia te¿ z powodzeniem kameralistykê). Po przerwie filhar-
monicy pod dyrekcj¹ swego szefa Marka Pijarowskiego wykonali:
Alboradê del gracioso Maurice'a Ravela i ostatnie ogniwo s³ynnego,
w³oskiego tryptyku Ottorino Respighiego „Œwiêta rzymskie” (Feste
romane). Do rzêsistych braw i kwiatów dla artystów do³¹czono
tak¿e podziêkowania za d³ugoletni¹ s³u¿bê, przede wszystkim 
w auli UAM, dwom pracownikom obs³ugi technicznej Filharmonii:
Kazimierzowi Hernesowi i Wojciechowi Kraszewskiemu.

• „Wielka cisza. Rzecz o Beethovenie” - brzmia³ tytu³ kolejnego
(20. VI) „Speaking Concerts” w coraz popularniejszym, autorskim
cyklu Marcina Sompoliñskiego. Narrator i dyrygent 
(w jednej osobie), orkiestra „Collegium F” oraz pianista Cheslav
Singh, poprowadzili s³uchaczy przez niezwykle skomplikowane
meandry warsztatu twórczego jednego z najwiêkszych kompozytorów
w historii ludzkoœci, geniusza dŸwiêku dotkniêtego g³uchot¹.
Muzyka - ¿ywa i z taœmy, wsparta filmem i efektami œwietlnymi,
a przede wszystkim kompetentne i w³aœciwie dobrane s³owo,
stworzy³y w zaledwie 90-minutowym spotkaniu wzorcow¹
repetycjê sztuki. Dla m³odych, wype³niaj¹cych w wiêkszoœci aulê
i tak¿e dla najstarszych jej bywalców.

• Przez cztery wieczory (22. - 25. VI) aula rozbrzmiewa³a wielkim
œpiewaniem uczestników X Festiwalu „Universitas Cantat”,
z którego relacjê zamieszczamy oddzielnie.

• Jeszcze jeden w tym miesi¹cu (28. VI) uroczysty koncert urz¹dzi³a
Filharmonia. Trzy chóry: Kameralny (przyg. przez Bartosza
Micha³owskiego), Akademicki UAM (przez Beatê Bielsk¹) 
i Ch³opiêcy (przez Jacka Sykulskiego), solistki Monika Mych
(sopran) i Katarzyna Roœciñska (alt) oraz orkiestra filharmoników
wykona³y, po raz pierwszy w sali koncertowej, powsta³¹ 5 lat temu
„Missê 1956”, monumentalny utwór Jacka Sykulskiego, poœwiêcony
pamiêci bohaterów Poznañskiego Czerwca. Prezentacjê dope³ni³y
wiersze z tomu „Czarny czwartek” pod red. S. Drajewskiego; czyta³
Jerzy Zelnik. 

• 43. sezon artystyczny zamknê³a te¿ (1. VII) Orkiestra Kameralna
„Amadeus”. Koncert - pod batut¹ Agnieszki Duczmal z udzia³em
solistów: skrzypka Jakuba Jakowicza i wiolonczelistki Karoliny
Jaroszewskiej - nawi¹zywa³ tematem do dnia objêcia przez Polskê
prezydencji UE. By³ bowiem muzyczn¹ podró¿¹ po kilku krajach
Europy. S³uchaliœmy kompozycji: Wêgra Ferenca Farkasa, Austriaka
W.A. Mozarta, W³ocha N. Paganiniego, Hiszpana M. de Falli,
Czecha Pavla Haasa i Polaka Piotra Wróbla. Bisem „Plink, plank,
plunk” Amerykanina L. Andersona i ¿yczeniami udanych wakacji,
kameraliœci efektownie i b³yskawicznie przeskoczyli ocean. (rp) 



Inicjatywê, wyros³¹ z potrzeby utrzymywania
równowagi miêdzy nauk¹ i sztuk¹, podj¹³
jeden z dwóch znakomitych zespo³ów

œpiewaczych UAM. Wokó³ Krzysztofa Szydzisza
i jego Chóru Kameralnego skupi³o siê i wykszta³-
ci³o z biegiem lat grono autentycznych wolontariuszy
oraz dobrodziejów, gotowych w ró¿nych formach
i na ró¿ne sposoby pracowaæ i wspieraæ (tak¿e
finansowo) ideê, zwan¹ „Universitas Cantat”. 

Za nami jej 10. edycja. W za³o¿eniach - podob-
na do poprzedniczek. W istocie - jak zawsze - ka¿-
dorazowo inna. Po raz pierwszy pod honorowym
patronatem Bronis³awa Komorowskiego, prezy-
denta RP, przywiod³a do Poznania (od 22. do 25.
czerwca br) 12 chórów i orkiestrê symfoniczn¹ 
z 8 krajów Europy oraz Ameryki P³d. I od pierwszej
chwili wytworzy³a atmosferê radoœci - w obcowaniu
ze sztuk¹ i w byciu razem.

Festiwal zwyczajowo otworzy³ wystêp gospo-
darzy, lecz nowym, znakomitym pomys³em. Chór
prof. Szydzisza przywita³ swoich goœci ich naro-
dowymi (tak¿e w oryginalnych jêzykach) utworami
- w kolejnoœci nie alfabetycznej, lecz festiwalowej
prezentacji. Huraganowe oklaski i okrzyki, co
rusz zrywa³y siê z ró¿nych stron auli, od razu
odkrywaj¹c stopieñ temperamentu adresatów: 
z Mo³dawii, Niemiec, Bu³garii, Francji,
Ekwadoru, S³owacji, Rosji i na koñcu oczywiœcie
czterech zespo³ów z Polski. Ka¿dy, pó³godzinny
popis kolejnego zespo³u dostarcza³ satysfakcji 
- œciœle artystycznych, wynikaj¹cych z zespo³owego
œpiewania, lecz tak¿e wizualnych - ró¿norodnoœci¹
i oryginalnoœci¹ strojów, ruchów, gestów œpiewaków.
Chór ¯eñski „Cantabile” z Kiszyniowa, ze swoj¹
za³o¿ycielk¹ (w 2009 r.), m³od¹ dyrygentk¹ Elen¹
Marian, reprezentowa³ Mo³dawsk¹ Akademiê
Ekonomiczn¹. Mimo, ¿e otwiera³ festiwalow¹
rewiê, ze swad¹ i bez tremy przedstawi³ kilka
pieœni rodzimych i obcych kompozytorów,
g³ównie naszych czasów; by³a wœród nich te¿...
kolêda.

Dwa niemieckie zespo³y kameralne: „Vocalisti
Rostochienses” z Wy¿szej Szko³y Muzycznej 
i Teatralnej w Rostoku pod dyr. Dagmary Gatz
oraz Uniwersytetu im. Humboldta w Berlinie pod
dyr. Rainera Ahrensa, potwierdzi³y tradycje
chóralistyki, od wieków pielêgnowane i doskonalone
w tym kraju. Muzyk¹ bu³garsk¹ w ca³oœci
wype³ni³ swój program Chór Akademicki „Angel
Manolov” (od nazwiska twórcy zespo³u w 1933 r.)
pod energiczn¹ i doœwiadczon¹ batut¹ Dareny
Popovej. Równie¿ ze s³uchaczek kilku szkó³,
rekrutuje siê 40-osobowy Chór ¯eñski Uniwer-
sytetu w Rennes, który ju¿ po raz drugi reprezen-
towa³ na festiwalu francusk¹ Bretaniê, tym razem

pod dyrekcj¹ prof. Pierre-Yves Le Tortoreca.
Aczkolwiek poznañskie spotkanie nie jest
konkursem, mimo woli tworz¹ siê ró¿ne rankingi
jego uczestników. Liderem i to od pierwszej
chwili na X U.C., by³ Chór Uniwersytetu 
w Guayaquil. Ekwadorczycy zachwycali nie
tylko wrodzonym, latynoskim poczuciem rytmu,
lecz nade wszystko kultur¹ wykonawcz¹, 
szlachetnoœci¹ i zespoleniem dŸwiêku w zapro-
ponowanych utworach po³udniowo - amerykañskich
twórców. A ponadto - œwietnymi solistami (tak¿e
instrumentalistami) oraz kompetencj¹ i urokiem
dyrygenta, prof. Fernando Gila Estrady. 

Co najmniej w okazywaniu radoœci ze wspólnego
œpiewu dorównywali im S³owacy z Chóru „Technik”
Politechniki w Bratys³awie pod dyr. Ivety Viskupovej.
Zespó³ przysz³ych in¿ynierów specjalizuje siê
bowiem w wykonywaniu m.in. weso³ych,
rubasznych historyjek, czerpanych z folkloru.
Znalaz³y siê one tak¿e w poznañskim wystêpie.

Listê goœci zagranicznych zamyka³ Chór
„Rosyjski Kanon” Moskiewskiego Pañstwowego
Uniwersytetu Kultury i Sztuki, 30 pañ i 10 panów,
stoj¹cych w pierwszym rzêdzie, nadaj¹cych
zespo³owi specyficzne brzmienie, szczególnie 
w utworach muzyki cerkiewnej Rachmaninowa 
i Bortniansky'ego. Dyrygowa³a prof. Olga Burova.

Polsk¹ chóralistykê akademick¹ - obok dwóch
zespo³ów UAM - reprezentowa³y: Chór Katolickiego
Uniwersytetu Lubelskiego i Chór Wydzia³u Dyrygen-
tury Chóralnej, Edukacji Muzycznej i Rytmiki
Akademii Muzycznej w Gdañsku. Pierwszy - z
histori¹ rozpoczynaj¹c¹ siê w 1921 r. (!) - objecha³
œwiat, zdoby³ ponad 50 laurów na miêdzynaro-
dowych konkursach, posiada dziesi¹tki nagrañ
p³ytowych, radiowych i telewizyjnych. Z przebo-
gatego zapewne repertuaru prof. Grzegorz Pecka
wybra³ trzy ambitne i trudne, wspó³czesne dzie³a:
W³ocha Nino Roty (Kyrie i Gloria z Missa Mariae
Dicata), Estoñczyka Arvo Paerta (De profundis) 
i Anglika Johna Ruttera (Magnificat). 

Natomiast niespodziankê w najlepszym tego
s³owa znaczeniu, sprawili gdañszczanie. W swoich
dwóch sk³adach: ¿eñskim pod dyr. prof. Anny
Fiebig i mieszanym pod dyr. dr. Micha³a Kozorysa,
zaimponowali piêknym wspó³brzmieniem,
wra¿liwoœci¹ interpretacyjn¹ i trafnie dobranym
repertuarem z ró¿nych stron kontynentu oraz
efektownym fina³em w postaci „Wie¿y Babel”
Gastona Nuytsa.

O chórach UAM od dawna wiemy wszystko.
Kameralny - jak ju¿ wspomnia³em - zaskoczy³
kapitalnym programem otwarcia. Akademicki -
po raz pierwszy pod dyr. Beaty Bielskiej - koñczy³
trzydniowy turniej œpiewaków w auli, (b. dobrze

moderowany po polsku i angielsku przez Ewê 
Jarmakowsk¹-Kolanus, Marka Mi¹dowicza 
i Grzegorza Sikorskiego). W uszach s³uchaczy
pozostawi³ mi³e wspomnienie nade wszystko
dwoma brawurowymi przebojami Rossiniego:
„Duetem kotów” i tematem z Uwertury do 
„Wilhelma Tella”. 

Swoje pó³ godziny w prezentacjach festiwa-
lowych, mia³a te¿ Orkiestra Symfoniczna Zespo³u
Szkó³ Muzycznych w Bia³ymstoku pod batut¹
Kazimierza D¹browskiego. Program tworzy³y
trzy polonezy: Koncertowy Fr. Chopina, D-dur H.
Wieniawskiego (z solistk¹ Magdalen¹ Skwier-
czyñsk¹) i z filmu „Pan Tadeusz” W. Kilara. 

Ostatniego wieczoru zaœ - jak ka¿e tradycja - po
12. króciutkich popisach poszczególnych grup
wokalnych, za 80-osobow¹ orkiestr¹ bia³ostock¹,
na estradzie auli stanê³o ponad 400 œpiewaczek 
i œpiewaków wszystkich chórów, ubranych w bia³e
i czarne koszulki z emblematami UAM. Na pierw-
szym planie: soliœci Paulina Boreczko-Wilczyñska
(sopran) i Maciej B. Nerkowski (baryton), a przy
pulpicie dyrygenckim - kompozytor Mi³osz 
Bembinow.

To u tego utalentowanego twórcy, warszawianina,
rocznik 1978, prof. Szydzisz zamówi³ kodê
jubileuszowego „Universitas Cantat”. Artysta
pos³u¿y³ siê ³aciñskimi tekstami œredniowiecznego
zbioru poetyckiego „Carmina Burana” i przy
wspó³pracy z prof. Sylwestrem Dworackim
stworzy³ utwór „Amor vincit” (Mi³oœæ wszystko
zwyciê¿a). Po wielu godzinach prób, zmierzy³ siê
z nim - z du¿ym sukcesem - ów ogromny zespó³
miêdzynarodowych wykonawców, uradowanych
¿e ich i kompozytora satysfakcjê podzielili te¿
s³uchacze prapremiery. Owacja wydawa³a siê nie
mieæ koñca.

Nim jednak prof. Bronis³aw Marciniak, rektor
UAM, wyg³osi³ sakramentaln¹ sentencjê 
o zamkniêciu festiwalu i zaproszeniu na spotkanie
w 2013 r., uczyniono zadoœæ jeszcze jednemu,
dobremu zwyczajowi tego wydarzenia: podziêko-
wano ludziom i instytucjom, którym to przed-
siêwziêcie zawdziêcza istnienie i sta³y rozwój
oraz to, ¿e coraz szerzej promieniuje równie¿ poza
aul¹ uniwersyteck¹; w tym roku œpiewano i grano
a¿ w dziewiêciu miastach i miasteczkach
wielkopolskich. Pamiêtano te¿ o inicjatorze idei
spotkañ chórów prof. Stefanie Jurdze i kontynua-
torze jego dzie³a, prof. Stanis³awie Lorencu. 
O dziesi¹tkach osób - z imienia i nazwiska i o tych
bardzo wielu nieznanych. Dawno ju¿ „Gaudeamus
igitur...” nie zabrzmia³o tak potê¿nie i zarazem tak
piêknie...

Romuald Po³czyñski

l i p i e c / s i e r p i e ñ  2 0 1 1  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  3 5

X Festiwal „Universitas Cantat”
wydarzenie godne jubileuszu
13 lat, 10 spotkañ, 96 zespo³ów i 6 tys. wykonawców z 26 krajów œwiata, 9 specjalnie na tê okazjê 
powsta³ych utworów…W tych kilku zaledwie liczbach i faktach zamyka siê skrót historii przedsiêwziêcia 
nieprawdopodobnego. Na przekór narzekaniom na brak zainteresowania m³odzie¿y tzw. kultur¹ wysok¹ w 1998 r.
na naszym uniwersytecie zrodzi³a siê myœl stworzenia sta³ego forum konfrontacji chórów akademickich. 
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